
zpravodaj městyse krucemburk 4/2024

Z oblohy už padá sníh,
pojedeme na saních.
Pátého k nám přijdou čerti,
nejsou s nimi žádný žerty. 
Za pár dnů je Štědrý den,
koulujem se celý den.

Večer dárky rozbalíme
a společně večeříme.
Na pohádky koukneme,
za babičkou zajdeme.

Klára Novotná

V neděli 1. prosince – v první adventní neděli – proběhlo 
na náměstí tradiční rozsVěcení Vánočního stromu. 
I program byl již tradiční: starosta přivítal účastníky slav-
nosti, děti z mŠ recitovaly básničky, sbor zuŠ zazpíval ko-
ledy, evangelický farář marek Vanča proslovil slavnostní 
projev, děti vypustily balonky s  přáníčky, která pro ně 
připravily pracovnice Úm. stany a teplé nápoje připravili 
místní hasiči. Jednu novinku však letošní slavnost měla. 
Katolický farář Pavel seidl posvětil a rozsvítil nejen vánoč-
ní strom, ale také dřevěný betlém.

Čas Vánoc
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VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ

Dne 2. listopadu se uskutečnilo slavnostní vítání nově narozených občánků. V Ob-
řadní síni městyse Krucemburk nové občánky a jejich rodiče slavnostně přivítal 
starosta městyse Mgr. Otto Kohout společně s paní místostarostkou Dagmar So-
botkovou. Děti z mateřské školky přednesly milé básničky a o hudební doprovod 
se postaraly Jana Vašíčková a Monika Batelková. Novými občánky Krucemburku 
jsou stella Janáčková, Brigita Jandová, nikol Křesťanová, Antonín Lisý, Aneta 
mísařová, Lotta Petržílková, Libor sobotka, terezie stehnová, Jan trávníček, 
Antonie Vitvarová, hynek zvolánek. Rodičům i dětem přejeme hlavně pevné 
zdraví, hodně štěstí a spokojenosti.

Ivana Křesťanová

MalOVaNý dřeVěNý BeTléM

Jesličky – betlémy vznikly v první polovi-
ně 13. století v Itálii. Až do 18. století byly 
betlémy převážně tvořeny do chrámů nebo 
pro šlechtu. Po reformách Josefa II. betlémy 
zlidověly.

Malování betlémů bylo jednou z nejrozší-
řenějších technik. Jako podklad se používaly 
dřevěné desky nebo plechy. Postavy byly po 
obvodu oříznuty, aby se ještě více umocnil 
prostor. Takto malované betlémy vznikaly 
od 18. století. Do oblíbenosti je uvedly řády 
františkánů a kapucínů. Poté se jesličky po-
stupně vracely do kostelů, v menším měřít-
ku, většinou vyřezávané. Malované deskové 
betlémy byly tak vytěsněny, ale proměnily 
se jako miniatury na domácí, nám známé 
papírové vystříhávané betlémy.

Již koncem minulého školního roku jsem 
přednesla dětem a panu starostovi nápad, 
že bychom mohli společně takto malovaný 
betlém zrealizovat. Nápad se líbil, a tak jsme 

se do tohoto úkolu již v září s chutí vrhli. Zpr-
vu jsme řešili velikost, tvar a počet postav. 
Následovaly šablony a na již vyříznuté po-
stavy jsme mohli nanést základovou barvu. 
Součástí procesu byla i  anatomie člověka 
a zvířat. Seznámili jsme se také se symbo-
likou barev. Pro některé žáky to byla i první 
zkušenost s mícháním a prací s akrylovými 
barvami. Vlastně i  zkušenost po stránce 
podkladového materiálu – dřevěné překliž-
ky, anebo práce s větší plochou. Na malbě 
postav pracovalo celkem deset dětí ve věku 
od 9 do 14 let. Za truhlářskou prací stáje sto-
jí pan Ondřej Zrzavý. Zastupitelstvu i panu 
Zrzavému moc děkujeme za spolupráci a vů-
bec za to, že jste nám umožnili tento krásný 
projekt realizovat. Doufám, že se betlém líbí 
a bude nám zdobit naše náměstí každý rok, 
po celou dobu adventní až do tří králů.

Jitka Podrazilová



3

stadion do Chotěboře, kde se učily prvním 
krůčkům na bruslích pod šikovným vedením 
trenérů. Za svoji snahu děti dostaly medaile 
a diplom. Ve středu 43 dětí jezdilo na plavání 
do bazénu v Hlinsku. Pod vedením instruk-
torek zažily děti spoustu legrace při vodních 
hrátkách a učily se základům plavání. Někte-
ré nesmělé začátky dětí se přeměnily v úžas-
né plavecké výkony. Za odměnu děti získaly 
mokré vysvědčení, kapříka s  nasbíranými 
šupinkami a medaili.

Pravidelně jednou týdně probíhají logo-
pedická cvičení pro děti s vadami řeči, s kte-
rými pracují naše logopedické asistentky.

V  listopadu jsme se  seznamovali s  lid-
ským tělem, smysly a  péčí o  svoje zdraví. 
Často jsme k tomu využívaly hru Na lékaře.

prostory zámku, kde probíhá výstava s ná-
zvem Příběh vánočního stromečku. Po pro-
hlídce jsme si zašli do zámecké restaurace 
na  výborný oběd a  pak spokojeni a  s  ne-
všedními zážitky odjeli domů.

V dalších dnech jsme si vyzdobili třídy, 
šatny, chodby a napekli si cukroví, vyráběli 
ve všech třídách ozdoby na stromečky.

Čekala nás Barborka s  překvapením, 
čertovské dovádění s nadílkou od Mikulá-
še. Další dny si užijeme hraním s novými 
hračkami, seznamováním s lidovými zvyky 
a obyčeji, vánočními pohádkami a příběhy. 
Vánoční projekt zakončíme odpoledním 
loutkovým představením a  posezením 
s dětmi, rodiči a zaměstnanci MŠ s malým 
občerstvením. Vyvrcholením bude Štědrý 

den s dárečky pod stromečkem a slavnost-
ním obědem. Koledou, hezkou básničkou 
a  drobným dárkem jsme potěšili zaměst-
nance městyse a sponzory, kteří naší školce 
pomáhají.

Naše MŠ  se zapojila do  soutěžní výsta-
vy Bez stromečku nejsou Vánoce pořádané 
MAS Havlíčkův kraj. Děti zhotovily ozdoby 
z notového papíru.

Všem přejeme krásný vstup do  nového 
roku, hodně pohody a zdraví. Šťastné a ve-
selé Vánoce přejí 

děti a zaměstnanci MŠ

Měsíc září se nesl v duchu vytváření a pěs-
tování kamarádských vztahů, poznávání 
prostředí školy a jejího blízkého okolí. Za-
čátek roku nám zpestřilo loutkové divadlo 
POKLAD s pohádkou O červené karkulce.

Krásné dopoledne si děti užily při projek-
tu Logohrátky Slávka Boury. Děti si procvi-
čily výslovnost a vyzkoušely různé logope-
dické hry. Zažily spoustu legrace.

V měsíci říjnu se děti seznamovaly s plo-
dy ovoce a zeleniny, využívaly darů přírody 
při sbírání kaštanů, žaludů, šípků, jeřabin, 
bukvic, šišek a  různých větviček. Jedno 
odpoledne využili děti s  rodiči přírodní 
materiál při projektu „Dýňování“. Dlaba-
li a  vyřezávali dýně, společně sestavovali 
z  přírodnin mandaly. Všechny vydlabané 
dýně nám zdobily vchod před MŠ. Ke konci 
října jsme si vyšlápli k rybníku Řeka a po-
zorovali rybáře před výlovem.

Od  září do  listopadu jsme hodně spor-
tovali. Každé úterý 33 dětí jezdilo na zimní 

14. listopadu k nám zavítala paní fotografka 
a na přání rodičů vyfotila děti na Vánoce.

Projekt Vánoce 2024 v MŠ Krucemburk za-
hájily děti s dudáckou kapelou; seznámily 
se  s  neobvyklým nástrojem, vyprávěním 
příběhu o dudách a na závěr si děti zazpí-
valy vánoční koledy. Další den odpoledne 
byla tvořivá dílna s rodiči. Pod šikovnýma 
rukama dětí a rodičů vznikly krásné svícny, 
papírové ozdobičky na stromek v hale a oz-
doby z korálků na náš venkovní stromek. 
Při setmění jsme se společně sešli na zahra-
dě u  rozsvíceného stromečku a  krásného 
betlému. Všichni si  zazpívali koledy. Tím 
jsme si přivolali vánoční atmosféru. Všem 
se tato akce moc líbila.

O první adventní neděli přispěly naše děti 
svým vystoupením k slavnostní atmosféře 
u rozsvíceného stromu na náměstí.

V pondělí 2. prosince si celá školka udě-
lala celodenní vánoční výlet na  zámek 
do  Loučně. Děti si  prohlédly nazdobené 

Z děNÍ V Mš
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ZprÁVy Z NašÍ Zš

Začátek školního roku doprovázely dokon-
čovací práce v  nově zrekonstruovaných 
a modernizovaných učebnách, instalovala 
se technika v počítačové učebně a jazyko-
vých učebnách, ale se všemi obtížemi jsme 
si poradili a školní práce se rozjela na plné 
obrátky. 

Čtvrťáci se v loňském školním roce zapojili 
do výtvarné soutěže Prevence dětských úra-
zů, vyhodnocení a odměny na začátku roku 
za  tuto soutěž obdrželi Adriana Bezouško-
vá, Lucie Brabcová, Eliška Horáková, Adam 
Jonáš, Elen Kováčová, Nikola Kubová a Pat-
ricie Plachá. Žáci 3. a 4. třídy úspěšně absol-
vovali plavecký výcvik v bazénu v Hlinsku, 
při kterém se hravou formou učili různé pla-
vecké styly, velice je bavilo potápění pro puk. 
Na konci všichni obdrželi mokré vysvědčení. 
Do Přírodovědného klání 2024 na Gymnáziu 
v Chotěboři se zapojili žáci 9. třídy – Jakub 
Cao, David Hamerský, Otto Kohout a Šimon 
Šešulka. Správně využili svých znalostí 
z matematiky, fyziky, chemie, informatiky, 
zeměpisu a přírodopisu a mezi 12 zúčastně-
nými týmy vybojovali krásné 3. místo. 

Naše škola se  každoročně účastní celo-
republikové soutěže Přírodovědný klokan. 
Žáci řešili úkoly z matematiky, fyziky, biolo-
gie a zeměpisu výběrem správné odpovědi 
z pěti, cílem je vzbudit zájem žáků o tech-
nické a přírodovědné obory. K nejúspěšněj-
ším řešitelům patřili tito žáci: 1. místo Věra 

Losenická 8. třída, 2. místo Šimon Šešulka 
9. třída, 3. místo Martina Dvořáková 9. třída 
a Michal Marek 8. třída. Proběhlo školní kolo 
matematické soutěže Pythagoriáda. Žáci do-
stali 15 zajímavých úloh, při jejichž plnění 
uplatnili nejen matematické znalosti, ale 
také logické myšlení. Do soutěže se zapojilo 
9 žáků šesté třídy, 10 žáků sedmé třídy a po 
dvanácti žácích z 8. a 9. třídy. Úspěšnými ře-
šiteli se stali: Kevin Pham 6. třída, Viktorie 
Zámorská 7. třída a Monika Zrzavá 7. třída. 

I  letos se  naše škola zapojila do  regio-
nální soutěže Hledáme nejlepšího mladého 
chemika ČR. Žáci řešili chemické výpočty, 
chemické rovnice a názvosloví, do druhého 
kola, které proběhne v  Havlíčkově Brodě, 
postoupili Šimon Šešulka, David Hamerský 
a Karolína Hocková z 9. třídy.  

Během prvních říjnových dnů navštívila 
postupně 2.–4. třída místní knihovnu. Paní 
knihovnice provedla děti jednotlivými oddí-
ly a představila vybrané publikace pro dět-
ské čtenáře. Potom už  si mohl každý najít 
svou knížku a ponořit se do čtení. Nakonec 
si děti i zasoutěžily a potrápily své hlavy nad 
záludnými hádankami. Nejlepším řešitelem 
se za 2. třídu stal Teodor Hampl, za 3. třídu 
Antonín Miklas, za  4. třídu Marie Dlouhá 
a za 5. třídu Markéta Málková. 

Dva tříčlenné týmy žáků 9. třídy vyrazi-
ly do Žďáru nad Sázavou na Střední školu 
obchodní a  služeb SČMSD, kde probíhala 

podzimní soutěž Peníze a my. Soutěže 
se  zúčastnilo 12  škol a  žáci pracovali 
po vyplnění testu finanční gramotnos-
ti na zadaném úkolu „Poslední školní 
výlet“. Měli vybrat destinaci, spočítat 
kalkulaci a vytvořit propagační leták, 
na  závěr svoji práci odprezentovat. 
Tým ve složení Jakub Cao, Radek Hej-
lík a  Otto Kohout vybojoval 5.  místo. 
Dívčí tým Martina Dvořáková, Karolí-
na Hocková a  Magdaléna Mikulecká 
obsadil 14. místo. Určitě to pro všechny 
zúčastněné byla cenná zkušenost. De-
váťáci v Havlíčkově Brodě na Přehlíd-
ce středních škol načerpali informace 
o jednotlivých středních školách a při 
této příležitosti si  prohlédli prostory 

OA a HŠ v Havlíčkově Brodě, viděli učebny, 
tělocvičnu i nové prostory gastro centra. 

Pan starosta Mgr. Otto Kohout si udělal 
čas na žáky 6. třídy, aby je seznámil s fun-
gováním obce. Dozvěděli jsme se spoustu 
informací například o investičních plánech 
obce do dalších let a také o tom, že každé-
mu projektu předchází velké kolečko schva-
lování od různých lidí a není to tak jedno-
duché, jak se může na první pohled zdát. 

30  žáků z  celé naší školy se  v  různých 
kategoriích zapojilo do řešení zapeklitých 
úloh Logické olympiády. Nejvíce se  dařilo 
Antonínu Zrzavému z 5. třídy, kterého jeho 
výkon poslal do krajského kola. V  Jihlavě 
Toník mezi 50  soutěžícími z  celého kraje 
obsadil 1.  místo a  zasloužil si  tak postup 
do celostátního kola v Praze. Poslední říj-
nové odpoledne se děti a paní vychovatel-
ky z  družiny opět sešly ve  školní družině 
ke společnému čtení v rámci projektu „Celé 
Česko čte dětem“. Pravidelně si  tak připo-
mínají potřebu umět trávit volný čas s kni-
hou v ruce. Pozvání tentokrát přijala paní 
Bc. Kateřina Menglerová, která od září pra-
cuje na naší škole jako asistentka pedagoga 
v 6. ročníku. Přečetla dětem ukázku z knihy 
Kvak a Žbluňk od Arnolda Lobela a ty si tak 
zopakovaly, co už všechno o žabkách vědí, 
jak je  důležité přátelství v  životě, a  také 
si  zahrály legrační pohybovou hru „Pře-
nes mušku“. Při ní si děti otestovaly svou 
šikovnost a sílu dechu. Slámkou přenášely 
papírové mušky žabkám k obědu.

Začátkem listopadu se uskutečnilo okrs-
kové kolo ve florbalu chlapců v kategorii III, 
žáků 6. a 7. třídy, v tělocvičně Gymnázia Cho-
těboř. V silné konkurenci 6 týmů naši chlap-
ci hráli vynikající útočnou hru a  všechny 
svoje zápasy vyhráli. Tím si zajistili postup 
do okresního kola, které proběhlo ve Světlé 
nad Sázavou, a zde obsadili 5. místo. V okr-
skovém kole florbalu v  Chotěboři chlapci 
8. a 9. třídy obsadili 3. místo. Okresní kolo 
florbalového ČEPS Cup 2024 pro 1. stupeň zá-
kladních škol se uskutečnilo v hale Golčův 
Jeníkov. Náš tým děvčat si vybojoval krásné 
3.  místo. Okresní kolo florbalu III pro dív-
ky 6. a 7. třídy ve Světlé nad Sázavou bylo 

Přírodovědné klání Okresní kolo florbalu Logická olympiáda

Návštěva divadla v Pardubicích
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ZÁKladNÍ uMělecKÁ šKOla

velmi úspěšné, děvčata si vybojovala velmi 
pěkné 4. místo. V adventní době se uskuteč-
nil tradiční Pyžamový turnaj ve florbale pro 
I. i II. stupeň.

Za  kulturou se  vydali v  pondělí 18. lis-
topadu žáci 1. stupně. Navštívili VČD Par-
dubice s divadelním představením Příběhy 
králíčka Péti. Divadlo se dětem líbilo.

V  pondělí 2.  prosince děti i  paní vycho-
vatelky v  družině napjatě očekávaly, zdali 
v dnešní náročné době najde někdo z rodi-
čů, příbuzných či přátel čas a zastaví se u nás 
na  každoroční společné adventní zpívání. 
Již před 15. hodinou se v naší jídelně začali 

scházet hosté a během chvilky byly všechny 
stoly obsazené. Děkujeme všem, kteří přišli! 
Přispěli jste k předvánočnímu, neformální-
mu a pohodovému setkání s písničkou. 

Tradičně proběhla mikulášská nadílka pro 
děti 1. stupně. Děti se zpočátku trochu bály, 
ale nakonec všechny byly obdarovány a čerti 
odletěli zpět do pekla s prázdnou. Ve čtvr-
tek 19. prosince připravily žákyně 2. stupně 
pro děti 1.  stupně a mladší Vánoční stezku 
s úkoly v okolí školy. Zúčastnily se děti i je-
jich rodiče z Krucemburku a okolí. Vánoční 
výstava spojená se  Dnem otevřených dveří 
se těšila velkému zájmu z řad veřejnosti. Kro-

mě načerpání námětů na vánoční výzdobu 
si návštěvníci prošli naši zrekonstruovanou 
školu, prohlédli si odborné učebny i klasické 
třídy, nahlédli do kabinetů a mohli zavzpo-
mínat, která že  to lavice byla kdysi jejich. 
Technické vybavení, moderní učebny, kde 
sami žáci dokázali bravurně pracovat s veš-
kerými technickými vymoženostmi a zasvě-
ceně podat výklad, mnohé starší návštěvní-
ky ohromilo. Ti, kteří již byli unaveni, mohli 
využít posezení ve školní jídelně a ochutnat 
drobné občerstvení v rámci vánoční kavárny.

V prosinci proběhla také školní kola ně-
kolika olympiád. Žáci porovnali síly v děje-
pisných znalostech, v  záludnostech češti-
ny, v  angličtině a  němčině. Nejúspěšnější 
účastníci postoupili do okresních kol, která 
proběhnou až v lednu, a o výsledcích přine-
seme zprávy v dalším vydání Domova. 

Všem čtenářům přejeme pohodové a klid-
né svátky vánoční v kruhu rodiny.

kolektiv zaměstnanců ZŠ

ohlédnutí za proběhlými  akcemi
Hudební obor: Na začátku října proběhl 
v  hudebním sále první žákovský koncert 
tohoto školního roku. V době adventní se 
uskutečnily vánoční koncerty hned dva. Je-
den byl pro širokou veřejnost a druhý pro 
žáky základní školy.

Výtvarný obor: I letos se několik žákyň ze 
starších ročníků zúčastnilo výtvarné soutě-
že na umělecko-průmyslové škole – Jihlava, 
Helenín. Účast byla opět veliká, celkem se 
účastnilo 136 výtvarně nadaných žáků z celé 
Vysočiny. Bohužel jsme neobsadily žádné 
místo, ale i přesto si to dívky užily a načer-
paly nové zkušenosti a plno inspirace.

22. listopadu proběhla ve třídě výtvarného 
oboru „Hodina s  rodiči“. Zájem byl – jako 
každý rok – veliký. Třídou se linula před-
vánoční tvůrčí atmosféra. Náměty si rodiče 
s dětmi vymýšleli sami, ale většinou se mo-
delovali andílci, lucerničky nebo betlémy.

V  sobotu 23. listopadu si naši žáci vy-
zkoušeli práci s olejomalbou pod vedením 
akademické malířky Ivany Bachové. Lekce 
sice probíhala ve třídě výtvarného oboru 
v Chotěboři, ale hodiny se zúčastnily i žáky-
ně z pobočky. Až barvy proschnou, obrázky 
budou k vidění ve vstupní chodbě v budově 
(bývalé radnice) ZUŠ.

Plánované akce
Přijměte pozvání na Vánoční koncert, který 
proběhne 26. prosince od 17 hodin v kos-
tele sv. Mikuláše. Vystoupí sboreček Gioco-
so ve spolupráci s Chrámovým sborem Kru-
cemburk pod vedením paní učitelky Marty 
Rejškové. V pátek 24. ledna 2025 od 17 ho-
din nás v sále ZUŠ čeká mezioborová akce. 

Vystoupí jak žáci z hudebního oboru, tak 
i z tanečního. A připojí se i děti z Literárně 
dramatického oboru.

Vzápětí, hned v sobotu 25. ledna vystou-
pí v  místní sokolovně dechový orchestr 
ZUŠ DaCapo. Koncert pod názvem Máme 
rádi dechovku začne ve 14 hodin a můžete 
se těšit na skladby tradiční dechové hudby.

Na všechny akce jste srdečně zváni! Za celý 
kolektiv vám přeji krásné prožití svátků vá-
nočních a do nového roku jen to dobré.

za pobočku ZUŠ Krucemburk 
Jitka Podrazilová

Od září funguje na pobočce cho-
těbořské Základní umělecké školy 
v Krucemburku Literárně dramatický 
obor. Krucemburk má velmi bohatou 
divadelní historii, na kterou bychom 
v ZUŠ rádi navázali. K výuce máme 
k dispozici nově zrekonstruovaný sál.

V  tuto chvíli se v  LDO vzdělává 
sedm žáků. Poznáváme se navzá-
jem, objevujeme a  zlepšujeme své 
možnosti a dovednosti tak, abychom 
připravili první společné představe-
ní. Na začátku prosince nás čekal 
výlet do pražského Stavovského di-
vadla na představení Ještě chvilku. 

V lednu proběhne určitě i doplňu-
jící talentová zkouška, kde uvítáme 
všechny talentované divadelníky se 
zájmem o náš obor.

Těšíme se na setkání při některém 
z našich vystoupení. 

Renáta Lédlová

liTerÁrNě draMaTicKý OBOr

Návštěva knihovny Mikulášská nadílka
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Od poloviny června do konce srpna probí-
hala v základní škole rozsáhlá rekonstrukce 
odborných učeben a zázemí pro pedagogické 
pracovníky. Bylo to v rámci projektu IROP II 
pod názvem „Modernizace odborných uče-
ben v ZŠ Krucemburk“. Tato akce byla velmi 
rozsáhlého charakteru, protože během velmi 
krátké doby došlo k úplné rekonstrukci šesti 
odborných učeben a šesti kabinetů. 

Jako první byly provedeny zednické prá-
ce. Vybouraly se podlahy, oškrabaly stěny, 
nově byla rozvedena elektrika, voda, odpa-

dy. Následovala instalace podhledů s novým 
úsporným osvětlením. Dalším krokem bylo 
vybavení jednotlivých místností nábytkem. 
Starý nábytek, který v některých případech 
byl používán od prvotního otevření školy 
v  roce 1951, byl nahrazen moderními skří-
němi, stoly, žákovskými lavicemi a židlemi 
ve všech renovovaných místnostech, byly 
instalovány elektronické rolety do oken. 

A čekal další úkol: konektivita školy a vy-
bavení IT technikou. Byly provedeny nové 
rozvody internetu po celé škole, dodány 

nové interaktivní dotykové panely, 70 kusů 
počítačů, 60 kusů notebooků, tiskárny, 
kopírka, dataprojektor a další IT zařízení 
včetně softwaru. Součástí projektu bylo 
též doplnění jednotlivých kabinetů o nové 
učební pomůcky.

I když během rekonstrukce nastaly nějaké 
problémy, vše se nakonec vyřešilo a vnitřní 
zázemí školy má zcela nový a moderní ka-
bát. Ať se žákům a pracovníkům školy nové 
prostředí líbí a cítí se v něm příjemně.

Mgr. Jiří Šikl

reKONsTruKce V ZšZprÁVy Z NašÍ Zš

Učebna PC

Učebna anglického jazyka

Učebna fyziky a chemie
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Do školy jsme se v září moc těšili na nové učebny. Naše třída 
je zároveň učebnou přírodopisu a zeměpisu, je barevná, 
krásná a moderní: abstraktní zelená podlaha ladí s nábyt-
kem, nové stavitelné lavice se židlemi, dotyková tabule se 
čtyřmi křídly na psaní, elektrické rolety v  oknech, nové 
pomůcky ve skříních, všude dostatek prostoru a světla. 
Považujeme naši třídu za nejhezčí. 

Moc se nám líbí jazyková učebna, kde jsou vysouvací 
monitory, v učebně informatiky máme nové počítače All In 
One, vše je barevně sladěné. Na počítačích se nám velmi 
dobře pracuje, učíme se i 3D tisk. K dispozici jsou note-
booky, buď na skupinovou nebo samostatnou práci pro 
vyhledávání informací.  

Krásná je i nová cvičná kuchyňka, plně vybavená k vaření, 
s krásným nábytkem a tabulí. Těšíme se, že si v ní stihne-
me něco uvařit. Jsme ve škole 9. rokem, takže si už tohoto 
krásného vybavení tolik neužijeme, ale i tak se to pánům 
stavebníkům moc povedlo. Nic hezčího jsme si nemohli přát.  

David Hamerský, Pavel Málek, Lukáš Dohnal, Andrea Kunzová

přesTaVBa OČiMa žÁKŮ 9. TřÍdy

Kabinet přírodopisu Kabinet 1. stupněKabinet chemie

Multifunkční učebna

Cvičná kuchyň
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rekonstrukce silnice I/37 – II. etapa: 
od náměstí na konec obce

V letošním roce opravila firma SKANSKA, 
a.s., 1,6 km komunikace I/37. V příštím roce 
budou na tomto úseku dokončeny práce na 
sjezdech: sjezdy budou zaasfaltovány a čela 
zadlážděna. Vodorovné značení bude ob-
noveno do plastu, včetně protismykových 
nátěrů před přechodem.

Na pochůzce před spuštěním do provozu 
bylo od Policie ČR zatím dočasně upuštěno 
od osazení omezení rychlosti mezi Krucem-
burkem a Vojnovým Městcem (problemati-
ka stromů). Definitivní osazení či neosazení 
dopravního značení s omezením rychlosti 
bude řešeno Policií ČR před dokončením 
všech prací v létě 2025.

Po jednání se zástupci  ŘSD a  firmou 
SKANSKA, a.s., byly zastupitelům předlože-
na zjištění, z kterých vyplynula potřeba vý-
měny štípaných kamenných obrub u hlavní 
silnice. Nevyhovující kamenné obruby bu-
dou nahrazeny po celé délce opravy novými 
betonovými. V prostoru náměstí budou vy-
měněny za kamenné řezané obruby. Před-
pokládané náklady na pořízení kamenných 
a betonových obrub činí cca 1.000.000 Kč 
včetně DPH. 

Práce plánované na rok 2025 by měly být 
zahájeny v  dubnu a  dle informací stavby 
bude průtah Krucemburkem rozdělen na tři 
etapy (úseky po cca 400 m): náměstí – bý-
valá Spořitelna; Spořitelna – Krčma U Ry-
tíře Střely, Krčma U Rytíře Střely – začátek 
obce (směr Ždírec nad Doubravou). Každá 
etapa by měla trvat cca 6 týdnů.  Bude tře-
ba vyměnit kompletní konstrukční vrstvy 
komunikace, nové drenáže, uliční vpustě 
a provést výměnu obrub za nové. Na trase 
dojde k několika kolizím s podzemními sítě-
mi (plyn, telefon), což bylo potvrzeno vyty-
čením v letošním roce. Společnosti GASNET 
a CETIN o problematice vědí a měly by být 
připraveny na rychlé provedení přeložek, 
aby se neprodlužoval termín výstavby.

O termínech přesného omezení a uzaví-
rek budou občané i firmy včas informováni. 

Přístavba hasičské klubovny 
a hřiště pro požární sport

V  roce 2023 a  2024 probíhaly práce na 
přístavbě hasičské klubovny. V tomto roce 
se k tomu přidaly práce na výstavbě hřiště 
pro hasičský sport. Proces výstavby popi-
sují v článku hasičů Gabriela a David Do-
stálovi. K jejich článku chci doplnit několik 
důležitých faktů.

Když jsme v  roce 2023 připravovali pro-
jekt přístavby klubovny, překvapila nás roz-
počtová cena, která činila 1,6 mil. Kč s DPH. 
S hasiči jsme se dohodli, že stavbu provede-
me částečně svépomocí a ušetřené finance 
použijeme na jiné potřebné věci. Na některé 
stavební práce jsme objednávali místní ře-
meslníky a  některé práce provedli hasiči, 

kteří zde odpracovali stovky brigádnických 
hodin. Přístavba klubovny tak vyšla i s vyba-
vením regály, věží na sušení hadic, zámko-
vou dlažbou před klubovnou a přípravou pro 
elektro přípojku pro klubovnu s přístavbou 
celkem na 950.000 Kč.

V roce 2024 probíhala současně výstavba 
hřiště pro požární sport. Zde byly provedeny 
zpevněné startovací plochy s potrubím pro 
napouštění a vypouštění vody z přenosných 
kádí a také nádrž s elektro pilířem a čerpá-
ním vody ze starého rezervoáru. Na hřišti je 
provedena příprava pro osvětlení a kamero-
vý systém. Tato akce stála cca 500.000 Kč.

Za spolupráci děkuji firmám i jednotliv-
cům, kteří se na obou stavbách podíleli. 
Jsou jimi: Ing. Lukáš Kopecký (projekt), 
Pavel Blažek (dodávka dveří), Jaroslav Ve-
selý (dodávka betonu), Pavel Zahradník 
(stavba), Jindřich Hájek a Pavel Ondráček 
(vodoinstalace), Roman Kopecký (elektro-
instalace), Patrik Otradovský (kamerový 
systém, optika), David Hoke, Jan Michal 
a  Luboš Joska (zednické práce), Michal 
Strašil (výkopové práce).

Děkuji také hasičům, kteří přiložili ruku 
k dílu. Jsou jimi: Ladislav Cimpl, Michal Dy-
máček, David Dostál, Ondřej Dostál, Petr Do-
stál, Lukáš Karas, Pavel Klimeš, Jan Moravec, 
Jiří Popelka, Tomáš Popelka, Michal Strašil, 
Pavel Soukup a Martin Trávníček. Dále patří 
poděkování panu Martinu Novotnému za po-
moc při přípravě bednění základových pasů. 

Zvlášť děkuji panu Davidu Dostálovi, kte-
rý sponzorsky provedl veškeré zámečnické 
práce na obou akcích, a pánům Pavlu Kli-
mešovi a Davidu Dostálovi za spolupráci při 
přípravě a koordinaci prací.

Obě akce se tak podařilo vybudovat 
i  s  dalšími dodávkami za cenu nižší než 
výše zmíněnou rozpočtovou cenu přístavby.

Na příští rok plánujeme provést terénní 
úpravy, oplocení nádrže a  věže na sušení 
a dopojení osvětlení a kamer.

skatepark Krucemburk
U  skateparku byla provedena zpevněná 
plocha pro nejmenší skateboardisty, inline 
bruslaře a koloběžkáře. Podali jsme žádost 
o dotaci na MAS Havlíčkův kraj na pořízení 
Urampy. Žádost ale nebyla pro nedostatek 
finančních prostředků podpořena. Na místě 
tak budou osazeny pouze drobné prvky.

 Dotace získané v roce 2024  částka v Kč 
 Modernizace odborných učeben ZŠ  IROP  27 258 452      
 Ulice Českobratrská, Zahradní  MMR  2 783 062      
 Pečovatelská služba   Kraj Vysočina, MPSV  870 000      
 Cyklostezka – reg. stanice  SFDI  538 016      
 Hospodaření v lesích   MZE  329 950      
 Volby   207 791      
 Hasiči 2023  Fond Vysočiny  30 000      
 Osvětlení Staré Ransko  Obnova venkova  150 000      
 Informační centrum   Fond Vysočiny  30 505      
 Památky 2024  Fond Vysočiny  47 862      

sTřÍpKy Z Úřadu MěsTyse slOVO
sTarOsTy

Vážení spoluobčané, 
dovolte mi, abych 
vám na prahu nové-
ho roku popřál pevné zdraví, mnoho 
štěstí a spokojenosti ve vašem osob-
ním i pracovním životě.

Rok, který právě končí, nám přinesl 
řadu výzev, ale také mnoho úspěchů, 
na které můžeme být hrdí. Děkuji vám 
všem za vaši práci, podporu a  pří-
nos pro naši obec. Díky vaší aktivitě 
a spolupráci je naše obec místem, kde 
se dobře žije, a místem, které má bu-
doucnost.

V novém roce nás čekají další pro-
jekty a plány, které mají zlepšit život 
nás všech. Věřím, že společně doká-
žeme čelit všem výzvám a přetvořit je 
v příležitosti pro růst a rozvoj. 

Přeji vám klidné chvíle strávené 
s vašimi nejbližšími, dostatek rados-
ti a energie do dalších dnů a rok plný 
splněných přání.

S úctou
Mgr. Otto Kohout, 

starosta městyse Krucemburk

Krucemburský betlém
Na první adventní neděli proběhlo slav-
nostní odhalení nového betlému, který je 
umístěn u  vánočního stromu na náměstí 
Jana Zrzavého. Děkuji tímto vedoucí Zá-
kladní umělecké školy Krucemburk paní 
Jitce Podrazilové za krásný nápad, aktivní 
přístup a spolupráci při realizaci betlému. 
Děkuji také panu Ondřeji Zrzavému za reali-
zaci jeslí, přípravu postav a dětem za krásně 
namalované postavy.

souhrn oprav, rekonstrukcí a  výstavby 
v roce 2024
V roce 2024 jsme řešili nejen velké projekty, 
jako jsou modernizace odborných učeben 
ZŠ nebo kompletní opravy komunikací 
v několika ulicích, ale i drobnější projekty. 
Jejich seznam bez drobných oprav najdete 
na těchto stranách.

Mgr. Otto Kohout, Dagmar Sobotková
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Říká se, že každá fungující obec musí mít 
hospodu, obchod a školu. Jistě bychom moh-
li k tomuto seznamu dodat ještě několik dů-
ležitých institucí. Tři prvně jmenované jsou 
ale mnohými vnímány jako základní služba.

Krucemburk je zřizovatelem Základní ško-
ly Krucemburk, která od roku 1951 sídlí na 
adrese Školní 440. Vypracováním návrhu 
školní budovy byl pověřen Ing. arch. F. Pa-
cholík z  Prahy a  finální projektová doku-
mentace byla vypracována v červenci roku 
1947. Budova školy udivovala nejen svou 
moderností, ale také svým celkovým vzhle-
dem, neboť velmi dobře zapadá spolu se 
zahradou a přilehlým hřištěm do okolního 
prostředí. Zasazení budovy do klidného pro-
středí a rozlehlost areálu tak dodnes obdivují 
mnozí návštěvníci Krucemburku.

Dá se s nadsázkou říci, že budovu ško-
ly se pokoušela „zbořit“ nejedna generace 
žáků. Budova ale přežila bez větších pro-
blémů úctyhodných 73 let. Během desetiletí 
provozu bylo nutné provádět mnoho drob-
ných stavebních úprav a oprav, ale i větší 
opravy, rekonstrukce a modernizace. V po-
sledních několika letech nás čekaly nejen 
rozsáhlé a nákladné opravy a rekonstruk-
ce budovy školy, ale i přilehlých sportovišť 
a zpevněných ploch.

V přehledu níže uvádím seznam těch roz-
sáhlejších v období 1998–2024:

•	 1998   přestavba vstupního vestibulu
•	 2001   přestavba šaten
•	 2006 výměna krytiny na dolní budově; vý-

stavba přístavku pro veřejnost u tělocvičny
•	 2012   zateplení školy, výměna oken

•	 2016  rekonstrukce sociálního zařízení 
horní budovy; výměna střešní krytiny; za-
bezpečení školy systémem videovrátných

•	 2017 instalace minerálních podhledů 
a osvětlení v 1.–5. třídě

•	 2018  výstavba víceúčelového hřiště za 
školou; rekonstrukce sociálního zařízení 
dolní budovy a šaten u tělocvičny

•	 2019 rekonstrukce školní kuchyně
•	 2020 rekonstrukce šaten učitelů včetně 

sociálního zařízení
•	 2021  zateplení severozápadní stěny; 

výstavba workoutového hřiště
•	 2022 rekonstrukce kmenových učeben 

a  jídelny; rekonstrukce učebny fyziky 
a chemie; stavební úpravy a vybavení dí-
len; modernizace kuchyně s  pořízením 
konvektomatu a smažicí pánve

•	 2023 oprava zpevněné plochy před vcho-
dem do školy; výstavba parkoviště u ZŠ

•	 2024 modernizace odborných učeben 
a kabinetů

Celkem jsme v  letech 2016–24 investovali 
do budovy základní školy a okolí (bez za-
počtení drobných oprav) necelých 59 mili-
onů Kč a získali dotace ve výši 33 milionů 
Kč. Z toho byly investice do budovy základ-
ní školy cca 52,6 milionů Kč a do sportovišť 
a venkovních prostranství školy cca 6,4 mi-
lionů Kč.

V roce 2024 byl v  letních a podzimních 
měsících realizován v budově školy velký 
a rozsáhlý projekt „Modernizace odborných 
učeben v ZŠ Krucemburk“. Projekt byl zrea-
lizován poměrně rychle, protože jsme s pří-
pravou začali koncem roku 2021. Od přípra-
vy k realizaci tedy uplynuly necelé tři roky. 

Za finanční podpory Evropské unie 
a  MMR ČR byly zrekonstruovány a  kom-
pletně vybaveny dvě jazykové učebny, 
multifunkční učebna, učebna informatiky, 
přírodopisu, zeměpisu a  cvičné kuchyně, 
jež odpovídají současnému vývoji ve vazbě 
na cizí jazyky, přírodní vědy, práce s digitál-
ními technologiemi a polytechnické vzdě-
lávání. Dále byly modernizovány kabinety 
k těmto učebnám, sborovna, ředitelna a ka-
binet zástupce ředitele. Projekt také řeší za-
jištění vnitřní konektivity školy.

Na přípravě akce se podílelo mnoho lidí. 
Z  externích spolupracovníků mimo Úřad 
městyse, základní školu a firmu Z+M Part-
ner, která byla pověřena dotačním manage-
mentem, chci zmínit jméno pana Ondřeje 
Fialy (rozpočtové práce) a Ing. Zdeňka Zrny 
(projekt elektro). Musím také vyzdvihnout 
práci Ing. Lukáše Kopeckého, který dozo-
roval stavbu a  připravenost navazujících 
profesí, a také práci Ing. arch. Marka, který 
byl přizván k projektu později a v krátkém 
čase zpracoval design učeben.

Tento projekt byl rozdělen na několik 
částí a  proběhlo několik výběrových říze-
ní. Na akci se podílely tyto firmy: staveb-
ní úpravy a připravenost na další dodáv-
ky – Stavitelství Ladislav Adamec, s.r.o., 
konektivita budovy (propojení počítačů 
a  dalších zařízení v  síti a  Wifi) – Certero 
IT Solution, s.r.o., dodávka nábytku a vy-
bavení – Hilbert Interiéry, s.r.o., dodávka 
školních pomůcek – Prekt service, s.r.o., 
a  dodávka informačních technologií 
(počítačové techniky, interaktivních tabulí 
a softwaru) – Microshop, s.r.o.

V  rámci tohoto projektu byly způso-
bilé výdaje 34.073.064,50 Kč a  městys 
Krucemburk obdrží 80% dotaci ve výši 
27.258.451,60 Kč. 

Projekt byl velmi náročný nejen na pří-
pravu, ale také koordinaci jednotlivých na-
vazujících prací, montáží a dodávek. Kvůli 
podmínkám ÚOHS (Úřad pro ochranu hos-
podářské soutěže), kdy uchazeč o dodávku 
IT techniky špatně vyplnil nabídku, jsme 
byli nuceni vypsat tuto zakázku opakovaně, 
a termín prací se tak posunul do prvních týd-
nů školního roku. Učitelé i žáci naší školy tak 
měli ztížený start do nového školního roku.   

Děkuji vedení školy a  pedagogům za 
spolupráci a trpělivost při realizaci tohoto 
projektu. Věřím, že nové prostředí, učebny, 
kabinety, moderní vybavení a  pomůcky 
budou velkým přínosem nejen pro naše 
pedagogy, ale především pro zvídavé žáky 
naší školy. Základní škola je nyní připrave-
na nabídnout žákům i vyučujícím důstojné, 
moderní a technikou a pomůckami „nadu-
pané“ pedagogické prostředí.

Akce částka v Kč
Modernizace odborných učeben ZŠ Krucemburk  34 073 065       
Oprava ulice Větrná  2 454 825      
Kompletní oprava ulice Zahradní  4 562 977      
Veřejné osvětlení  ulice Zahradní  255 220      
Kompletní oprava ulice Českobratrská  5 798 510      
Veřejné osvětlení  ulice Českobratrská  362 140      
Vodovodní přípojka k evangelickému hřbitovu  49 777      
Oprava ulice Za Parkem  3 453 491      
Veřejné osvětlení ulice Za Parkem  307 274      
Výměna svítidel VO Staré Ransko a Hluboká  284 161      
Výměna svítidel Krucemburk hlavní silnice  302 823      
Oprava cesty k vodojemu  434 070      
Oprava cesty středisko Řeka  71 360      
Oprava komunikací v obcích  180 084      
Splašková a dešťová kanalizace Staré Ransko  562 157      

Akce částka v Kč
Hasiči – přístavba klubovny  954 502      
Hasiči – oprava stříkačky  100 000      
Hasiči – hřiště pro požární sport  512 092      
Hasiči – oprava dopravního automobilu  71 100      
Oprava ohradní zdi na katolickém hřbitově  78 205      
Oprava památníku padlých na katolickém hřbitově  95 723      
Pořízení multifunkční lopaty na traktor  83 500      
Kino – pořízení nového promítacího plátna  98 600      
Kino – stavební úpravy a instalace schodiště  867 207      
Rekonstrukce ÚM – sociální zázemí  721 757      
Oprava topení v DPS a výměna střešních oken  334 658      
Pořízení kabin pro sociální zázemí tenisových kurtů  450 000      
ZTV Pod Parkem – studie  131 890      
Rekonstrukce márnice – evangelický hřbitov  329 043      
Skatepark – zpevněná plocha  315 593      

MOderNiZace OdBOrNých uČeBeN a KaBiNeTŮ V Zš
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45. zasedání – 10. 9. 2024
RM schvaluje:
* Uzavření Dodatku č. 1 ke smlouvě o dílo 

na akci „Krucemburk kanalizace, ul. Čes-
kobratrská a  Zahradní“ se společností 
SWIETELSKY stavební (České Budějovi-
ce). Předmětem dodatku je zvýšení ceny 
díla na částku 4.349.533,80 Kč včetně DPH.

* Uzavření Dodatku č. 1 ke smlouvě o dílo 
na opravu jednotné kanalizace a výstavbu 
části splaškové kanalizace na Starém Ran-
sku s firmou Matějka (Ždírec nad Doubra-
vou). Předmětem dodatku je zvýšení ceny 
díla na částku 599.719,40 Kč včetně DPH.

* Proplacení faktury za stavební a výkopo-
vé práce pro lampy veřejného osvětlení 
v  ulici Za Parkem od společnosti SWIE-
TELSKY stavební (České Budějovice) za 
cenu 105.017,70 Kč včetně DPH.

* Proplacení faktury za stavební práce na 
opravě silnice k  vodojemu od společ-
nosti SWIETELSKY stavební (České Budě-
jovice) za cenu 434.070,48 Kč včetně DPH.

* Proplacení faktury za výměnu svítidel ve-
řejného osvětlení v obci Hluboká od spo-
lečnosti Osvětlení a  energetické systémy 
(Praha 4) za cenu 30.838,70 Kč včetně DPH.

* Proplacení faktury za výměnu svítidel 
veřejného osvětlení v obci Staré Ransko 
od společnosti Osvětlení a  energetické 
systémy (Praha 4) za cenu 53.633,84 Kč 
včetně DPH.

* Proplacení faktury za instalaci nových 
lamp veřejného osvětlení v ulici Za Par-
kem od společnosti Osvětlení a energetic-
ké systémy (Praha 4) za cenu 85.102,88 Kč 
včetně DPH.

* Objednávku sedadla a kamerového sys-
tému do traktoru t50/50 pro technické 
služby Krucemburk od firmy P&L (Oslavi-
ce) za cenu 51.132 Kč včetně DPH.

* Návrh usnesení č. 1/2024 – Uzavření kup-
ní smlouvy na koupi pozemku parc. č. 41, 
k. ú. Staré Ransko – Ranský rybník. 

* Návrh usnesení č. 2/2024 – schválení au-
ditora hospodaření družstva v roce 2024.

46. zasedání – 1. 10. 2024
RM schvaluje:
* Uzavření Dodatku č. 1  ke smlouvě 

o  dílo na akci „Krucemburk oprava MK 
ulice Větrná a Za Parkem“ se společností 
SWIETELSKY stavební (České Budějovi-
ce). Předmětem dodatku je zvýšení ceny 
díla na částku 5.790.516,43 Kč včetně DPH.

* Objednávku LeD svítidel veřejného 
osvětlení hlavní silnice Mikuláše Střely 
od firmy Visiocom (Pardubice) za cenu 
238.244 Kč včetně DPH.

* Mysliveckému sdružení Krucemburk po-
skytnutí dotace na opravu a částečnou 
rekonstrukci střechy myslivecké chaty na 
Rychtářce ve výši 50.000 Kč.

* Nákup cen ve výši 2.000 Kč na pořádá-
ní turnaje v křížovém mariáši, který se 

bude konat 19. 10. v Krucemburku.
* Uzavření smlouvy o dodávce vody a od-

vádění odpadních vod na evangelickém 
hřbitově se společností Vodovody a kana-
lizace Havlíčkův Brod.

* MŠ přijetí daru 75 kusů retroreflexních 
vest v celkové hodnotě 1.448 Kč od Kraje 
Vysočina.

* Uzavření Kupní smlouvy na pořízení 
mobilní montované buňky pro zázemí 
na tenisových kurtech v Krucemburku za 
sokolovnou od firmy VHMD PROF (Ostra-
va–Mariánské Hory) za cenu 325.000 Kč 
bez DPH.

* Objednávku projektové dokumentace 
na realizaci projektu „Veřejné osvětlení 
ul. Českobratrská, Krucemburk“ od firmy 
Zdeněk Křemínský (Havlíčkův Brod) za 
celkovou cenu 28.000 Kč.  

* rozpočtové opatření č. 12/2024.

RM pověřuje:
* Místostarostku podpisem dodatku č. 1 ke 

smlouvě o dílo se společností SWIETELSKY 
stavební (České Budějovice).

* Místostarostku podpisem smlouvy o do-
dávce vody a odvádění odpadních vod 
se společností Vodovody a kanalizace Hav-
líčkův Brod.

RM rozhoduje:
* nevyhovující chodníkové kamenné ob-

ruby u silnice I/37 v Krucemburku budou 
nahrazeny po celé délce opravy novými, 
a  to v  prostoru náměstí městyse budou 
osazeny kamennými řezanými obrubami 
a  ostatní obruby budou silniční betono-
vé. Práce spojené s vybouráním, odvozem 
a osazením nových obrub budou řešeny 
formou víceprací v rámci SOD. Objednáv-
ku kamenných a betonových obrub zajistí 
městys Krucemburk u zhotovitele stavby. 
Předpokládané náklady na pořízení ka-
menných a betonových obrub budou činit 
cca 1.000.000 Kč včetně DPH.

RM bere na vědomí:
* Zprávu o  vnitřním auditu Ps ze dne 

6. 9. 2024.

47. zasedání – 8. 10. 2024
RM schvaluje:
* uzavření nájemní smlouvy na umístění 

v DPS s paní M. K. (Hluboká) s účinností 
od 1. 11. 2024.

* Schvaluje proplacení faktury za pro-
vedené plynoinstalatérské a  topenářské 
práce v DPS od firmy Ondráček vodo-to-
po-plyn (Ždírec nad Doubravou) za cenu 
266.612 Kč včetně DPH.

RM doporučuje:
* ZM schválit finanční výpomoc ve výši 

100.000 Kč některé z  obcí postižených 
povodní.

iNFOrMace Z 45.–49. ZasedÁNÍ rady MěsTyse

Zastupitelé na pracovní schůzce jedna-
li o potřebách dalších investic do budo-
vy. Dalo by se říci, že zbývá už jenom 
oprava chodeb a vstupního vestibulu 
budovy s  instalací nového osvětlení 
a  podhledů. Ve skutečnosti bude ale 
třeba řešit opravu, nebo spíše výměnu 
zdroje vytápění a s tím související zvý-
šení energetické soběstačnosti budovy 
(např. fotovoltaiku). Tyto práce nebylo 
možné realizovat v  rámci poskytnu-
té dotace a  koordinačně by je nebylo 
možné realizovat v čase, kdy probíhala 
modernizace školy.

Závěrem chci poděkovat zastupite-
lům, radním, zaměstnancům úřadu 
a spolupracujícím firmám, že se nám 
společně podařilo vytvořit tým, který 
dotáhl tento velký projekt do zdárného 
konce.

Mgr. Otto Kohout

RM bere na vědomí:
* Informaci o neoprávněném záboru obec-

ního pozemku parc. č. 446/1 nepovolenou 
stavbou, kterou provádí Ing. V. K.. Stavbou 
byla bez povolení uzavřena místní komuni-
kace k Pobočnému rybníku. Neoprávněné 
uzavření komunikace bylo řešeno s Policií 
ČR.

48. zasedání – 4. 11. 2024
RM schvaluje:
* rozpočtové opatření č. 13/2024.
* Vnitřní pravidla pro poskytování pe-

čovatelské služby v DPS platná od 1. 12. 
2024, která nahrazují vnitřní pravidla 
schválená RM ze dne 1. 7. 2024.

* sazebník úkonů Pečovatelské služby 
Krucemburk platný od 1. 12. 2024. 

* Uzavření smlouvy o dílo a o poskytová-
ní služeb se společností GPlus (Sezemice). 
Předmětem smlouvy je  zajištění funkce 
editora pro průběžné vkládání dat vy-
braných částí dopravní a technické infra-
struktury do digitální technické mapy ČR.

* Objednávku na rozšíření bezdrátové-
ho rozhlasu v  lokalitě Pod Včelínem 
a v ulici Větrná od firmy Mopos Commu-
nications (Pardubice) za cenu 79.479  Kč 
včetně DPH.

* Uzavření smlouvy o dílo na zpracování 
projektové dokumentace pro provedení 
stavby „Oprava místních komunikací Vi-
ničky, Krucemburk“ se společností PROfi 
(Jihlava) za cenu 683.650 Kč včetně DPH.

RM bere na vědomí:
* Protokol o kontrole, vykonané v příspěv-

kové organizaci Mateřská škola 21.–25. 10. 
2024. Kontrola byla provedena za obdo-
bí 1–9/2024 dle zákona č.  250/2000  Sb., 

Pokračování – Modernizace učeben
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ZM schvaluje:
* Veřejnoprávní smlouvu o  návratné fi-

nanční výpomoci se Svazkem obcí Po-
doubraví za účelem zajištění finančních 
prostředků na realizaci projektu „Posílení 
separace odpadů v  obcích Svazku obcí 
Podoubraví“, jehož je Městys Krucemburk 
součástí. Návratná finanční výpomoc po-
skytovaná dle této smlouvy je výpomocí 
účelovou a může být použita pouze na kry-
tí nákladů vzniklých v  kalendářním roce 
2024 a 2025, tedy na náklady, které budou 
následně hrazeny dotací dle Rozhodnutí 
o  poskytnutí dotace Ministerstvem život-
ního prostředí ČR ze dne 22. 7. 2024. Měs-
tys Krucemburk poskytne SVOP návratnou 
finanční výpomoc ve výši 203.280 Kč. Úče-
lu, na který se návratná finanční pomoc 
poskytuje, bude dosaženo do 31. 12. 2025.

* Podání žádosti o  dotaci na pořízení 
urampy na SZIF (Státní zemědělský in-
tervenční fond) přes MAS Havlíčkův kraj. 
Dotace bude žádána ve výši 400.000 Kč. 
Pořízení Urampy proběhne pouze v přípa-
dě obdržení dotace.

* Předložené vzorky cedulí označující ná-
zvy ulic Krucemburku.

* Poskytnutí finančního daru ve výši 
200.000 Kč obci Karlovice (okres Bruntál), 
která byla postižena povodněmi 2024.

ZM bere na vědomí:
* Informaci o  rozpočtovém opatření 

č. 12/2024, které schválila RM.

ZM ukládá:
* RM provést další kroky v  rámci admi-

nistrace dotace na pořízení Urampy, 
např. podepsání dohody se SZIF a další.

ZM souhlasí:
* S přípravou projektu na výstavbu dostup-

ného bydlení v  lokalitě POD PARKEM, 
na které je možné žádat dotaci ze SFPI.

ZM pověřuje:
* Starostu projednáním bližších podmínek 

dotace na výstavbu dostupného bydle-
ní v lokalitě POD PARKEM ze SFPI a oslo-
vením architektů a projektantů.

o  rozpočtových pravidlech územních 
rozpočtů § 27 odst. 9, zákona č. 320/2001 
Sb., o finanční kontrole § 9 odst. 1, zákona 
č. 255/2012 Sb., o kontrole (kontrolní řád) 
a dle dalších souvisejících právních před-
pisů. Při kontrole nebyly zjištěny chyby 
a nedostatky.

* Protokol o kontrole, vykonané v příspěv-
kové organizaci Základní škola 21.–25. 10. 
2024. Kontrola byla provedena za období 
1–9/2024 dle zákona č. 250/2000 Sb., o roz-
počtových pravidlech územních rozpočtů 
§ 27 odst. 9, zákona č. 320/2001 Sb., o finanč-
ní kontrole § 9 odst. 1, zákona č. 255/2012 
Sb., o kontrole (kontrolní řád) a dle dalších 
souvisejících právních předpisů. Při kontro-
le nebyly zjištěny chyby a nedostatky.

* Vyjádření pana K. ohledně čištění 
odpadních vod na ČOV Staré Ransko. 
RM  doposud neobdržela podklady pro 
uzavření smlouvy. RM bude nadále jednat 
s majitelem ČOV.

* Informace o  probíhajících jednáních 
o  směně pozemků s  projektantem Ing. 
Topolovským v souvislosti s žádostí o sou-
hlas se stavbou – Zpevněné plochy u by-
tového domu na parc. č. 99 Staré Ransko.

* Projektovou dokumentaci Novostavby 
skladovací haly na parc. č. 107/1, st. 164, 
473/3 a 105/1, k. ú. Staré Ransko, Kance-

iNFOrMace Z 11. ZasedÁNÍ ZasTupiTelsTVa MěsTyse (16. 10. 2024)

Publikovány jsou upravené verze usnesení 
Rady a Zastupitelstva městyse z důvodu do-
držení přiměřenosti rozsahu zveřejňovaných 
osobních údajů podle zákona č. 101/2000 Sb. 
o ochraně osobních údajů v platném znění. 
Úplná verze zápisu je v souladu s § 16, 17 a 95 
zákona č. 128/2000 Sb. o obcích k nahlédnutí 
v sekretariátu starosty.

lářská budova na prac. č. 107/2, k. ú. Staré 
Ransko, a požaduje upřesnit vedení stáva-
jící kanalizace.

* Žádost společnosti Intermont o  odkup 
pozemku parc. č. 1.745/12 v k. ú. Krucem-
burk dle geometrického plánu o výměře 
22 m². RM bude jednat o směně pozemku.

* Informace o schůzce se zástupci Země-
dělské a. s. Krucemburk ohledně proté-
kající vody v průmyslové zóně. Zeměděl-
ská a. s. provede podvrt pod komunikací.

49. zasedání – 20. 11. 2024
RM schvaluje:
* Uzavření Dodatku č. 2 ke smlouvě o dílo 

se společností SWIETELSKY stavební (Čes-
ké Budějovice). Předmětem dodatku je 
snížení ceny za práce na stavbě „Souvislá 
oprava MK v ulici Českobratrská a Zahrad-
ní, Krucemburk“ na částku 5.821.795,42 Kč 
včetně DPH.  

* Proplacení faktury za svítidla pro ve-
řejné osvětlení v  ulici Českobratrská 
a Zahradní od společnosti Visiocom (Par-
dubice) za cenu 52.482,54 Kč včetně DPH.

* Objednávku na zpracování projektové 
dokumentace na „Rekonstrukci ul. Masa-
rykova, Krucemburk“ od společnosti PRO-
fi Jihlava za cenu 67.155 Kč včetně DPH.

* Nákup cen ve výši 2.000 Kč na 15. ročník 
turnaje ve stolním tenise „O zlatou fan-
ku“, který se bude konat dne 28. 12. 2024 
v sokolovně Krucemburk.

* Uzavření smlouvy na pronájem veřejné-
ho prostranství pod parkem na konání 
pouti v roce 2025 s Jozefem Spilkou (Roz-
hovice) za cenu 35.000 Kč s tím, že žadatel 
zajistí u prostranství pouti min. 2 mobilní 
toalety. 

* Uzavření Dodatku ke smlouvě o  sdru-
žených službách dodávky plynu se spo-
lečností VEMEX Energie (Praha 6–Dejvi-
ce). Předmětem dodatku je prodloužení 
smlouvy o 2 roky a snížení ceny.

RM ruší:
* usnesení č. 14/2024/42 bod č. 9  ze dne 

22. 7. 2024.

RM bere na vědomí:
* Informace o schůzce s Ing. V. K. ohledně 

podmínek smlouvy na čištění odpadních 
vod na Starém Ransku. O  konkrétních 
podmínkách smlouvy se bude dále jednat.

Příjemné prožití 
svátků vánočních 

přeje
redakce Domova 
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sběrný dvůr bude oteVŘen
soboty 21. prosince a 28. prosince 
od 9 do 11 hodin.

Vývoz popelnic na komunální od-
pad na konci roku proběhne v sobotu 
28. prosince.

Jak postupovat při poruše veřejné-
ho osvětlení

V naší obci spravuje veřejné osvět-
lení společnost Osvětlení a energetic-
ké systémy, a.s., která má pro hlášení 
poruch zřízenou bezplatnou tele-
fonní linku 800 101 109. Tato linka 
je v  provozu 24 hodin denně. Žádá-
me vás, abyste poruchy na veřejném 
osvětlení hlásili na infolinku. Sloupy 
s veřejným osvětlením jsou označeny 
číslem, podle kterého lze identifiko-
vat umístění poruchy.

upOZOrNěNÍ

Oznamujeme občanům, že od 1. ledna 2022 
již nejsou zasílána upozornění k  platbě 
poplatku za komunální odpad. Každý po-
platník má povinnost dle Obecně závazné 
vyhlášky č. 2/2023 mít uhrazen poplatek do 
31. 3. 2025 za aktuální kalendářní rok. 

U poplatku za psa je povinnost mít po-
platek uhrazen do 28. 2. 2025. Platbu před-
nostně provádějte elektronicky na níže uve-
dený účet městyse Krucemburk, případně 
i v hotovosti na Úřadu městyse Krucemburk 
v úředních hodinách (pondělí a středa 8.00 
–11.30, 12.15 – 17.00 hodin).

Pro rok 2025 je sazba poplatku  za komunál-
ní odpad 700 Kč za osobu a rok.

Pokyny pro elektronickou platbu:
Číslo účtu: 1125171369/0800
jako variabilní symbol uvádějte číslo domu 
+ 3721 pro Krucemburk, 37211 pro Hlubo-
kou a 37212 pro Staré Ransko.

Do zprávy pro příjemce napište: 
KO 2025 + jméno poplatníka za nemovitost
PES 2025 + jméno hlášeného majitele psa

Pondělí  23. 12. 2024 ZAVŘENO
Úterý 24. 12. 2024 ZAVŘENO
Středa  25. 12. 2024 ZAVŘENO
Čtvrtek 26. 12. 2024 ZAVŘENO 

Pátek 27. 12. 2024 ZAVŘENO   
Pondělí  30. 12. 2024 7.30 – 13.00 hod.  
Úterý 31. 12. 2024 ZAVŘENO
Středa     1. 1. 2025 ZAVŘENO

OTeVÍracÍ dOBa ÚM V OBdOBÍ VÁNOČNÍch sVÁTKŮ

ZprÁVy Z Úřadu MěsTyse

pOplaTKy Za KOMuNÁlNÍ Odpad a psa prO rOK 2025

Žádáme tímto občany, aby ke komunikaci využívali primárně e-mailové, telefonic-
ké nebo písemné spojení a minimalizovali tím osobní úřední jednání. Písemnou 
komunikaci lze vhodit do poštovní schránky, která je umístěna pod schody Úřadu 
městyse, a poplatky lze odeslat bezhotovostně prostřednictvím banky.

Městys Krucemburk 
srdečně zve na 

TradiČNÍ
OhňOsTrOj

31. 12. 2024
Od 17 hOdiN

Na NÁMěsTÍ V KruceMBurKu 

Pokud provádíte platbu přes sIPo nebo máte nahlášenou 
e-mailovou adresu, toto oznámení se Vás netýká.

V září až listopadu 2024  
zemřeli tito občané:

Krucemburk
 8. 9.  Bohuslava Jirásková
 28. 9.  Pavel Stehno 
 17. 10.  Libuše Pospíchalová
 18. 10. Jindřich Smíšek
 25. 10. Květoslava Klasová
 26. 10. Růžena Daňková

Čest jejich památce.

ÚMrTÍ

Vás zve na:

21. 12. sobota 19.30 hodin 
sVětÝLKA
Český film. Světýlka jsou přesně 
a  citlivě poskládanou mozaikou 
rozhodujícího dne v  životě dítěte, 
který boří dětské jistoty a říká – jsi 
člověk ohrožený samotou. Ty a tví 
lidé, každý z nich. V hlavních rolích 
Mia Bankó, Elizaveta Maximová, 
Veronika Žilková a Martin Finger.
Přístupný, 78 min. Vstupné 100 Kč

28. 12. sobota 19.30 hodin 
PoKLAD
Český film. Vypráví příběh nejen 
o  hledání legendárního a  dávno 
ztraceného zlatého pokladu, ale 
také o lásce a společné cestě, kte-
rou oba hlavní hrdinové již zdánlivě 
ztratili. V hlavních rolích Veronika 
Khek Kubařová, Jiří Langmajer, Pet-
ra Bučková a Tadeáš Moravec.
Přístupný, 100 min. Vstupné 120 Kč

KiNO KruceMBurK

KrucemBurK
1. 2. 2025 Farní ples
15. 2. 2025 Tatran Ždírec n. Doubravou
22. 2. 2025 Hasiči Ždírec n. Doubravou
22. 3. 2025 Městys Krucemburk

VoJnŮV městec
25. 1. 2025 Myslivecký ples
15. 3. 2025 Staročeský ples

plesy 2025 

OZNÁMeNÍ

Oznamujeme občanům, že v důsled-
ku nedokončených komplexních 
pozemkových úprav v  Krucembur-
ku zatím nevyplývá daňová povin-
nost přiznání daně z nemovitos-
ti u příslušného finančního úřadu 
v  lednu 2025 k  těmto pozemkům 
řešeným v pozemkových úpravách.

Pokud nebudou místní poplatky včas poplatníkem zaplaceny nebo plátcem včas 
odvedeny, může správce poplatků místní poplatky nebo část těchto místních po-
platků zvýšit až na trojnásobek; toto zvýšení je příslušenstvím místního poplatku!!!

!



13

Městys Krucemburk  
a TJ Sokol Krucemburk 
zvou všechny příznivce 
dechové hudby na koncert

MÁME RÁDI DECHOVKU
výlučně se skladbami tradiční dechové hudby

Koncert se koná v sobotu 25. ledna 2025 od 14 hodin
v sokolovně v Krucemburku

Hrát bude DaCapo, dechový orchestr ZUŠ Chotěboř
Dirigují: Alois Štěrba a Lukáš Kopecký
Zpěv: Zdena Pavlasová a Ondřej Nepovím
Průvodní slovo: Hana Turková
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V roce 2024 jsme podali žádost o dotaci z Fondu Kraje Vysočina na podporu turistických 
center v Kraji Vysočina pro Informační centrum a Pamětní síň Jana Zrzavého Krucemburk. 
Naše žádost byla úspěšná a  byla podepsána smlouva o  poskytnutí dotace. Dotace byla 
použita na tisk brožury o Krucemburku a jeho místních částech, vytištěno bylo 3.000 ks. 

Dotace byla také použita na mzdové náklady 
na  rozšíření provozní doby Informačního centra 
o víkendu a na úhradu poplatku za certifikaci. Ná-
klady byly v celkové výši 38.132 Kč. Podíl městyse 
byl 7.627 Kč, dotace činila 30.505 Kč.

ZprÁVy Z Úřadu MěsTyse dOTace 

oPrAVA  KomunIKAcí
V letošním roce probíhala oprava čtyř 
ulic – Větrná, Za Parkem, Českobratr-
ská a Zahradní. 

V  ulici Větrná došlo k  položení 
asfaltového povrchu dle původního 
projektu, prodloužil se chodník smě-
rem na Hlubokou. Byly provedeny 
terénní úpravy a vjezdy. Náklady na 
tuto ulici byly cca 2,45 mil. Kč.

V ulici za Parkem se po kamero-
vých zkouškách kanalizace muse-
la část dešťové kanalizace opravit. 
Došlo k  sanaci chodníků a  změně 
souvrství po zátěžové zkoušce. Při 
této opravě se vyměnila kompletně 
světla VO za úspornější LED a přidala 
pojistková skříň. Náklady na opravu 
komunikace byly cca 3,45 mil. Kč a za 
výměnu osvětlení 307 tisíc Kč.

V ulici zahradní se po kamerových 
zkouškách musela téměř v celé délce 
opravit dešťová kanalizace. Ulice Zahradní

osVětLení
Městys Krucemburk získal z dotačního progra-
mu z Fondu Kraje Vysočina – Obnova venkova 
Vysočiny 2024 částku 150.000 Kč. Byla podána 
žádost v rámci výzvy – Obnova venkova 2024 
s názvem projektu Veřejné osvětlení Hluboká 
a Staré Ransko. Městys Krucemburk přistoupil 
v rámci této akce k výměně stávajících svíti-
del veřejného osvětlení za nová LED svítidla 
v místních částech Staré Ransko a Hluboká. 
Při výměně svítidel byl zhodnocen i technický 
stav stožáru. V místní části Staré Ransko se tý-
kala výměna 37 ks a v místní části Hluboká 21 
ks. Stožáry dodala firma K&V Elektro (Praha 
1). Dodavatelem svítidel byla na Starém Ran-
sku firma K&V Elektro (Praha 1), v Hluboké 
firma Visiocom (Pardubice). Výměnu svítidel 
a stožárů v obou místních částech zajistila fir-
ma Osvětlení a energetické systémy (Praha 4). 
Celkové náklady akce jsou 284.161 Kč.

hAsIčI
Městys Krucemburk v letošním roce podal žádost o dotaci z Fondu Kraje 
Vysočina pro vybavení JPO Krucemburk. Jednalo se o dotaci na „Akceschop-
nost jednotek požární ochrany obcí“. Naše žádost na dotaci byla úspěšná 
a byla podepsána smlouva o poskytnutí dotace v celkové výši 35.000 Kč. Do-
taci jsme použili na nákup dovybavení zásahové jednotky. Městys Krucem-
burk nakoupil 6 ks pracovních stejnokrojů od firmy 4FIRE za cenu 27.658 Kč. 
Dále byla uhrazena preventivní prohlídka členů SDH Krucemburk v celkové 
výši 9.100 Kč za 15 preventivních prohlídek. Podíl městyse Krucemburk byl 
1.758 Kč a byl uhrazen z rozpočtu městyse. 
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Došlo k  rozšíření křižovatky při výjezdu 
na hlavní silnici, opravila se i plocha vedle 
zdravotního střediska a  část ulice Školní. 
V  této ulici byla celkově vyměněna světla 
VO. Náklady na opravu komunikace byly 
cca 4,56 mil. Kč a za celkovou výměnu svě-
tel cca 255 tisíc Kč.

V ulici českobratrská se taktéž opravo-
vala dešťová kanalizace, chodníky, přidá-
valy obruby, vyměnila světla VO. Celkové 

náklady na opravu komunikace činily 
5,8 mil. Kč a za výměnu VO cca 362 tisíc Kč.

Ve všech ulicích se při těchto opravách 
položil optický kabel a VaK Havlíčkův Brod 
opravil veškeré svoje přípojky a  uzávěry 
a  v  ulici Českobratrské i  novou přípojku 
vodovodu na evangelický hřbitov. Na ulice 
Zahradní a Českobratrská jsme získali dota-
ci od Ministerstva pro místní rozvoj ve výši 
2.783.062 Kč. Všechny ulice opravila firma 
Swietelsky stavební, s.r.o., České Budějo-

vice, a jako subdodavatel s nimi pracovala 
firma SP Mont, s.r.o., Havlíčkova Borová.

Touto cestou bych chtěla poděkovat všem 
obyvatelům bydlícím v těchto ulicích za tr-
pělivost při realizaci oprav, hlavně v ulici 
Českobratrské, kde měli omezený přístup 
ke svým RD několik měsíců.

V průběhu podzimu došlo také k výměně 
VO na hlavní silnici Mikuláše Střely za cca 
302 tisíc Kč.

Dagmar Sobotková

Vážení spoluobčané, 
milí Krucemburští i vy příchozí,
už po několik let Vám vždy na začátku pro-
since chceme s  bratrem Pavlem tlumočit 
důvod, proč se tady scházíme, proč se Ad-
vent slaví a co znamenají Vánoce. Advent je 
přípravou na Vánoce, především v duchov-
ním slova smyslu, a Vánoce jsou svátkem 
narození Božího Syna. Uvědomil jsem si, že 
jsem Vám ještě nikdy nepřečetl oddíl z bi-
ble, který událost narození Ježíše, Božího 
Syna, popisuje. A  tak to dnes napravím. 
Přečtu Vám tedy z bible, z Lukášova evan-
gelia, zprávu o Ježíšově narození. Lk 2, 1–14  

Císař Augustus potřeboval zjistit, kolik 
lidí žije ve východních provinciích římské 
říše, kvůli lepšímu výběru daní. Tento sou-
pis obyvatel znamenal, že se lidé museli 
nechat zapsat tam, odkud pocházeli. 

Císařovo nařízení donutilo také Josefa 
s Marií, kteří žili v městě Nazaretu, aby se 
vydali na dalekou cestu do Betléma, odkud 
Josefův rod pocházel. Pro Marii, která byla 
v pokročilém stádiu těhotenství, to nebyla 

vůbec příjemná a jednoduchá cesta. Když se 
po vyčerpávající cestě dostali do Betléma, 
přišla její hodina a porodila syna.

Samozřejmě, že tehdy v Betlémě nebyla 
žádná porodnice, nenašla se pro ni ani čistá 
světnice. Pro unavenou a vyčerpanou Marii 
zbyl jen špinavý chlév.

Není to zvláštní, že Boží Syn přišel do to-
hoto světa jako bezbranné dítě a narodil se 
na místě, kde se nikdo z lidí obvykle nerodí? 
V chudobě a špíně.

Neobvyklé místo narození v  chudobě 
a poníženosti předznamenalo celý Ježíšův 
pozemský život. Byl to život služby a oběti. 
Bůh přichází v lidské podobě, aby člověku 
přinesl odpuštění hříchů a  naději. To je 
smysl Vánoc. Bezmocné dítě, které nám 
chce posloužit a  které svou obětí na kříži 
zachrání lidské pokolení a celý svět. 

Zkusme trochu více myslet v  této době 
na druhé, víc než jen na sebe a své rodiny. 
Zkusme se podívat dále, jestli náhodou ne-
stojí někdo opodál, kdo potřebuje pomoci. 
Říká se tomu láska k bližnímu a solidarita 

s potřebnými. Bůh se k nám sklonil. Přišel 
k  nám. Stal se nám bratrem, bližním nej-
bližším. Zkusme opustit své sobectví a dívat 
se na druhé jakoby Božíma očima.

Přeji Vám radostný Advent a  pokojné 
Vánoce.

Marek Vanča, evangelický farář

ČesKOBraTrsKÁ cÍrKeV eVaNgelicKÁ

Bohoslužby českobratrské církve 
evangelické v Krucemburku:

•	 neděle 22. 12. – čtvrtá neděle ad-
ventní, evangelický kostel v  Kru-
cemburku v 10.00 hodin

•	 Úterý 24. 12. – Štědrý den, evan-
gelický kostel v  Krucemburku 
v 10.00 hodin

•	 středa 25. 12. – Boží hod vánoční, 
evangelický kostel v Krucemburku 
v 10.00 hodin

Ulice Za Parkem

Ulice Českobratrská

Pokračování – Oprava komunikací

Projekt „Souvislá oprava MK ulice Českobratrská 
a Zahradní“ byl spolufinancován z prostředků 
Ministerstva pro místní rozvoj
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O Vánocích si s mnoha lidmi přejeme osob-
ně, poštou, ale i na sociálních sítích, mailem 
či zprávami přes mobil a všichni to myslíme 
dobře. O  Vánocích jsme prostě nějak lepší 
a přejícnější. I když mnohá přání mohou být 
také jen povrchní. Mnohokrát v těchto dnech 
slyšíme: „Hlavně ten klid, sváteční pohodu 
a štěstí, a k tomu hodně zdraví.“  

Nejde jen o to, abychom dali nějaký dárek 
svým blízkým, navštívili nemocné a opuš-
těné, potěšili smutné, přispěli něčím dě-
tem v  domovech či lidem bez domova. 
To  všechno ano, ale je třeba k  tomu ještě 
něco podstatného přidat. Vánoční posel-
ství je totiž silnější než samotná lidskost. 
Mluví o zásadních věcech, mluví o věčnosti 
a věčné spáse celého člověka, o dokonalé 
lásce, která dává i tomu poslednímu naději 
na úspěch. Vánoce jsou nabídkou a obda-
rováním pro každého z nás, ale současně 
jsou závazkem nést starost o nejvyšší dob-
ro druhých. Ta starost nás nenechá v klidu 
nicnedělání, ale vtáhne nás do úžasně za-
jímavého dobrodružství.

Vánoce jsou důležitou životní kapito-
lou o  příchodu Světla, které prozařuje 
všechny naše temnoty. Nejde jen o svět-
lo slunce, které zažene temno noci. Boží 
světlo prozařuje ducha. Každý z nás ně-
kdy zažil temnotu svého strachu, smut-
ku či lidské beznaděje, temnotu vlastní 
neschopnosti se dobře rozhodnout. 
Když je Ježíš Kristus, který se jako člověk 
narodil v Betlémě, námi pozván, přichá-
zí jako světlo do našich temnot. Ale ne 
tak, že by v jeho přítomnosti bylo všech-
no hned jasné a pochopitelné. To bude 
až v nebi. Tady nám svítí skrze dar víry. 
Jako plamének svíce, kterou rozsvěcuje-
me na adventním věnci.

Všem vám ze srdce vyprošuji pokojné 
Vánoce a posílám ještě radu Benjamina 
Franklina (americký státník, přírodově-
dec a spisovatel; 1706–1790), co darovat 
dnes k Vánocům: Nepříteli – odpuštění, 
příteli – pozornost, dítěti – dobrý příklad, 
rodičům – svoji vděčnost, sobě – úctu 
a všem lidem – lásku.

Pavel Seidl 

Pořad katolických bohoslužeb 
o Vánocích ve farnosti 
Krucemburk a sopoty

24. prosince – ÚterÝ – ŠtěDrÝ Den 
Vojnův Městec – 16.00 h. – ze slavnosti 
 Narození Páně
Krucemburk – 22.00 h. – půlnoční bohoslužba 
 – zpívá místní chrámový sbor

25. prosince – stŘeDA  
– slavnost nArození Páně 
Krucemburk – 8.00 h. – zpívá místní chrám. sbor
Hor. Studenec – 9.30 h.  Škrdlovice – 11.00 h.
Sopoty – 16.30 h.

26. prosince – čtVrteK  
– svátek sv. Štěpána, prvomučedníka
Krucemburk – 9.30 h.  Voj. Městec – 11.00 h. 

27. prosince – PáteK  
– svátek sv. Jana, apoštola
Krucemburk – 18.00 h. – zpívá a hraje 
na hudební nástroje mládežnická Schola Sheepy

28. prosince – soBotA 
Sopoty – 16.30 h. Škrdlovice – 18.00 h. 
Během všech bohoslužeb v sobotu a v neděli 
se uskuteční obřad s obnovou manželských slibů.

29. prosince – neDěLe – svátek svaté rodiny 
Krucemburk – 8.00 h. H. Studenec – 9.30 h.
Vojnův Městec – 11.00 h. 

31. prosince – ÚterÝ – sILVestr 2024
Krucemburk – 16.00 h. – děkovná mše svatá 
na závěr občanského roku

1. ledna 2025 – stŘeDA  
– slavnost mAtKY BoŽí, noVÝ roK 2025
Krucemburk – 8.00 h. H. Studenec – 9.30 h.  
Škrdlovice – 11.00 h. Sopoty – 16.30 h.

4. ledna – soBotA 
Sopoty – 16.30 h. Škrdlovice – 18.00 h. 
Během všech bohoslužeb v sobotu a v neděli 
se uskuteční obřad žehnání vody, kadidla a křídy.

5. ledna – neDěLe  
– slavnost zjevení Páně, tři králové
Horní Studenec – 8.00 h. 
Krucemburk – 9.30 h. – bohoslužba zaměřená 
pro děti
Vojnův Městec – 11.00 h. 

12. ledna – neDěLe – svátek Křtu Páně
Krucemburk – 8.00 h. H. Studenec – 9.30 h. 
Vojnův Městec – 11.00 h. 

Pavel Seidl 

ZaMyšleNÍ K NadchÁZejÍcÍM VÁNOcŮM

Od soboty 21. prosince 2024 bude 
v  předsíni kostela sv. Mikuláše v  Kru-
cemburku k dispozici Betlémské svět-
lo a na Štědrý den 24.  prosince bude 
v tomto kostele od 14 do 16 hodin pro 
všechny zájemce otevřeno. Přijďte na-
čerpat vánoční atmosféru.

Proslov Ing. arch. martiny Kozákové 
na konci bohoslužby během posvícení 
20. října 2024, kterou se uzavřela generál-
ní oprava farního kostela v Krucemburku.
V  červenci 2008 mi zavolal bývalý staros-
ta pan Mgr. Jiří Havlíček s  žádostí o  vy-
pracování Projektu na kostel sv. Mikuláše 
v Krucemburku pro Program záchrany ar-
chitektonického dědictví MKČR. Projekt je 
nezbytný pro podání žádosti o dotaci, kde 
vlastník může obdržet částku až do výše 
90 % z celkové částky. Žádost měla termín 
do konce září 2008, tedy velice narychlo. 
Kostel jsem neznala, ale přijela jsem se po-
dívat. Na okamžité zařazení do programu, 
kde mají přednost stavby s opravdu rozsáh-
lými havarijními poruchami, kostel nevypa-
dal. Ale byl zde velký zájem žádost úplně 
a  kompletně podat i  se všemi přílohami, 
takže jsem vše slíbila, žádost jsem v termí-
nu poslala, díky osobním kontaktům pana 
Havlíčka byla žádost vyřízena kladně, a tak 
se kostel začal hned ještě v roce 2008 opra-
vovat; skončili jsme na konci roku 2023. 

Nyní se pokusím všechny práce během 
generální opravy kostela stručně shrnout. 
V roce 2008 pan Josef Strašil otloukl spodní 
části vnějších betonových omítek, opravil 
zborcený taras na severní straně, odstranil 
popraskané betonové plochy v odvodňova-
cím kanálu. V následujícím roce pak prove-
dl zaústění všech dešťových svodů do nově 
položené kanalizace a  dokončil úpravy 
odvodňovacího kanálu zásypem štěrkem. 

V letech 2010–11 byl opraven krov a vymě-
něna měděná krytina věže, nově byla pozla-

cena makovice, vyspraven kříž. V letech 
2012–15 byl opraven krov nad celým kos-
telem a  položena nová měděná krytina 
v celém rozsahu. Práce na věži a střeše 
provedla firma BÁČA Polička, firma, 
která byla v  tu dobu jedna z nejlepších 
na obnovu střešních plášťů historických 
objektů; práce zde řídil pan Václav Tůma. 

V roce 2016 přišly na řadu vnější fasá-
dy, zahájili jsme severní stranou s presby-
tářem, v roce 2017 jižní a západní fasáda 
a věž. Práce prováděl pan Josef Strašil. 

Ten pokračoval v  roce 2018 pracemi 
v  interiéru – zde byly otlučeny spodní 
části omítek, které byly dlouhodobou vy-
sokou vlhkostí v kostele zcela rozpadlé 
a prorostlé plísní, byl okolo vnějších zdí 
vyhlouben odvětrávací kanálek, byly za-
zděny novodobě zřízené dveře v zákristii 
a obnoveno zde okno dle dochovaných 
archivních dokumentů, byly vyrobeny 
nové dveře ve vstupu do kostela i na věž. 
Kostel zůstal pro provoz uzavřen a ne-
chával se vyschnout. V roce 2019 proto 
bylo provedeno kompletní restaurování 
vitráží – malovaných figurálních i tří bez 
malovaných motivů. Práce skvěle pro-
vedla renomovaná pražská firma Atelier 
Vitraj restaurátora s licencí a dlouhodo-
bou praxí pana Jiřího Černohorského. 

V  roce 2020 pan Strašil nahodil nové 
vápenné omítky v kostele tam, kde byly 
otlučeny, provedl lokální vysprávky pone-
chaných omítek, nové omítky a vysprávky 
vyvápnil, a  hlavně provedl odvětrávací 
kanálek podél vnějších zdí. 

uKONČeNÍ geNerÁlNÍ OpraVy KOsTela sV. MiKulÁše
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Ten byl v závěru překryt dlažbou z identic-
kého vápence, který je na podlaze v celém 
kostele z let 1979–81. Vápenec pochází z bul-
harského naleziště Vraca a mně trvalo dva 
roky, než jsem zajistila jeho individuální na-
řezání na rozměr 40 × 40 × 3 cm i povrchovou 
úpravu broušením, jako mají zde dlaždice, 
a dovoz do ČR přes soukromého dodavatele 
štípaného kamene firmy Stogar z Řevničova 
u Rakovníka. Stále zde vidím pana Strašila, 
jak bere jednu dlaždici po druhé, leze po ko-
lenou a pečlivě přikládá novou dlaždici k již 
položené staré, aby vybral tu, kde nebude 
vidět rozdíl mezi novou a starou dlažbou. 

V roce 2021 byl dle požadavků památko-
vé péče proveden celoplošný restaurátor-
ský odkryv presbytáře, kde byla možnost 
dochování i  gotických výmaleb. Nakonec 
byly nalezeny jen zbytky kolem gotických 
žeber, takže bylo rozhodnuto je neprezen-
tovat, stejně jako novodobé již od roku 
1959 přemalované figurální malby akade-
mického malíře Jiřího Jelínka z roku 1932. 
Presbytář a část lodi nad a pod kůrem byl 
restaurátorsky vymalován akad. malířem 
Pavlem Procházkou, který precizně prová-
děl i  předcházející restaurátorský odkryv. 
V  roce následujícím pak výmalby kostela 
dokončil k  velké spokojenosti všech zú-
častněných a  k  tomu ještě restaurátorka 
paní MgA. Petra Vodáčková zrestaurovala 
náhrobek rytíře Mikuláše Střely a dva stěno-
vé svatostánky, které byly objeveny zazděné 
při opravách omítek. 

A v roce 2023 jsme práce na obnově inte-
riéru kostela zakončili zrestaurováním dvou 
gotických portálů do vstupu do kostela a do 
zákristie, které opět velmi dobře provedla 
paní MgA. Vodáčková, a dveří včetně ková-
ní v těchto portálech, práce provedl pan Ra-
dovan Kadlec. Úplnou tečkou je zhotovení 
nového dubového zábradlí na kůru kostela, 
čímž byla odstraněna dřevěná stěna z dře-
votřískových materiálů z  roku 1966. Tyto 
práce provedl pan Miroslav Kittler z Velké-
ho Beranova. 

Všechny zde provedené práce musely být 
dlouho s předstihem připravovány, musely 
být zhotoveny restaurátorské průzkumy, 
návrhy restaurování, vystavena pravomoc-
ná závazná stanoviska, rozhodnutí a  sta-
vební povolení nebo ohlášení, projekty na 
akce v jednotlivých letech včetně položko-
vých rozpočtů, a to vše tak, aby vše logicky 
navazovalo a nebyly ani prostoje kvůli ne-
připravenosti, ani kvůli rozporům v názo-
rech jednotlivých orgánů. Je to 16 let práce. 
Byla zde prokazatelně prostavěna částka 
12,5 milionů Kč, z toho od MKČR farnost ob-
držela 90 %, tedy 10,695 milionů Kč. Městys 
Krucemburk díky podpoře obou pánů sta-
rostů i  zastupitelstev vždy poskytl částku 
ve výši nejméně 10 %, tedy farnost dostala 
1,7 mil. Kč. Je to velké dílo, díky všem, kteří 
se na obnově jakkoli podíleli. 

Pro odlehčení jedna pro mě nemilá sku-
tečnost. Po dobu oprav jsem zažila čtyři 
administrátory farnosti (nebo faráře), šest 
garantů z NPU, kde vždy nový přišel jako 
zcela nepopsaný list…, takže vše vysvětlo-
vat od začátku…, tři pracovnice MěÚ Chotě-
boř, se kterými byla vždy skvělá spoluprá-
ce, stejně jako s panem Zdeňkem Plevou ze 
SU ze Ždírce. Takže jsem vlastně už jediný 
člověk, který je u oprav od začátku do kon-
ce. Protože ti, o kterých bychom toto také 
mohli říct, nás už opustili, jako třeba pan 
Josef Strašil. Ale bylo jich více, třeba mistr 
pokrývač pan Pavel Zámečník z firmy BÁČA 
Polička. Vzpomínám s díky i na ně. 

A na závěr můj osobní vztah ke Krucem-
burku. Když jsem se v červenci 2008 rozhod-
la zpracovat projekt, přijela jsem 15. srpna 
do Krucemburku si vyzvednout podklady 
a  podrobně prolézt a  nafotit celý kostel. 
Syn se ten rok dostal na MATFYZ do Prahy, 
ale nedostal koleje, tak zrovna v ten samý 
den stál od brzkých ranních hodin frontu 
před správou kolejí, aby si nějaké místečko 
vystál. Tehdejší pan farář Gabriel Burdej 
mi chtěl ukázat poškozený litinový kříž na 
hrázi rybníka ve Starém Ransku. Cestou 
mi volal syn, že stojí frontu a že je jich tam 
strašně moc, takže to moc nevypadá. Gabri-
el se ptal, co se děje, tak jsem mu situaci vy-
světlila. Nic neřekl, vysedl z auta a někam 
telefonoval. Pak se vrátil do auta a řekl mi: 
„Vzpomněl jsem si, že na správě kolejí mám 
známou, říkám jí teta Libuška, tak jsem jí za-
volal a uvidíme.“ Po cestě z Krucemburku 
mi volal syn a říkal, že z budovy vyšla paní 
a volala, jestli tam je nějaký Michal Kozák, 
tak se přihlásil a šel za ní…. A dostal koleje 
tam, kde si to přál…. 

Jela jsem do Krucemburku s tím, že jsem 
přijala výzvu k práci, a dostala jsem nečeka-
ný dar – potvrzení, že to je ta správná cesta. 

Díky Vám všem.

Ing. arch. Martina Kozáková

Poděkování na konci bohoslužby bě-
hem posvícení těm, kteří svou činností 
v letech 2008–23 pomohli obnovit farní 
kostel v Krucemburku.

Chtěl bych jménem naší farnosti i jménem 
svým upřímně poděkovat mým předchůd-
cům v této farnosti. Je třeba nejprve vděčně 
vzpomenout, že na začátku této generální 
opravy v  roce 2008 stál P. Gabriel Burdej 
a ten jí také dal potřebný impuls. Dále v le-
tech 2010–15 pokračoval v opravách P. Pio-
tr Balewicz a po něm v letech 2015–16 ještě 
P. Štefan Brinda. Každý z těchto duchovních 
se kladně vepsal do dějin generální opravy 
tohoto kostela a my si toho vážíme. 

Srdečné díky patří paní Ing. arch. Martině 
Kozákové z  Jihlavy za odborný a  stavební 
dozor během celé patnáctileté generální 
opravy tohoto kostela. Má naše velké uzná-
ní za dobře odvedenou práci.

Velmi děkujeme paní Ing. arch. Ireně 
Kratochvílové z Ministerstva kultury České 
republiky, odboru památkové péče, za její 
vstřícný postoj a  za každoroční zařazení 
tohoto kostela do Programu záchrany ar-
chitektonického dědictví v letech 2008–23.

Děkujeme představitelům Městyse 
Krucemburk: bývalému starostovi panu 
Mgr. Jiřímu Havlíčkovi a současnému panu 
starostovi Mgr. Otto Kohoutovi a všem za-
stupitelům za jejich vstřícnost a podporu 
k financování celé opravy tohoto kostela.

Děkujeme pracovníkům, kteří se jménem 
Národního památkového ústavu v  Telči 
účastnili jednání ohledně plánovaných 
oprav a odborně se k nim vyjadřovali. 

Děkujeme paní Aleně Šidlákové a  její 
nástupkyni paní Tereze Karasové, které 
se jménem Městského úřadu v Chotěboři, 
oddělení památkové péče, účastnily všech 
jednání ohledně plánovaných oprav a sna-
žily se vycházet vstříc našim požadavkům.

Děkujeme panu Josefu Strašilovi a  jeho 
spolupracovníkům za všechny odvede-
né stavební a  zednické práce. Vzhledem 
k  úmrtí pana Josefa Strašila v  lednu 2023 
ho na posvícenské slavnosti zastoupil jeho 
synovec pan Martin Strašil. I on se osobně 
podílel na generální opravě našeho kostela. 
Celé skupině okolo pana Strašila patří naše 
velké uznání.

Děkujeme firmě Báča z Poličky, kterou na 
posvícení zastoupil pan Tůma, za obnovu 
krovu a krytiny věže a za obnovu zastřešení 
lodi tohoto kostela. 

Děkujeme firmě Atelier Vitraj, kterou za-
stupuje pan Jiří Černohorský, za restaurová-
ní malovaných vitráží tohoto kostela. 

Děkujeme akademickému malíři Pavlu 
Procházkovi a jeho manželce Miriam za re-
staurátorské výmalby presbytáře, sakristie 
a části lodi tohoto kostela.

Děkujeme odborné restaurátorce paní 
MgA. Petře Vodáčkové a jejímu manželovi 
Janovi za restaurátorské práce kamenných 
prvků v tomto kostele (například restauro-
vání náhrobku rytíře Mikuláše Střely či ka-
menných portálů do kostela a do sakristie).

Děkujeme panu Radovanu Kadlecovi 
za obnovu vstupních novogotických dveří 
a za obnovu dveří do sakristie.

Děkujeme panu Miroslavu Kittlerovi za 
rekonstrukci zábradlí kůru tohoto kostela. 

V  neposlední řadě ze srdce děkuji také 
vám farníkům, kteří jste zde v kostele obě-
tavě pomáhali během brigádnických prací, 
například při stěhování mobiliáře nebo při 
úklidu kostela.

Pavel Seidl 

Pokračování – Generální oprava kostela
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Jak informovala média začátkem listopa-
du, při opravách hlavní silnice v blízkosti 
náměstí dělníci narazili na historickou ka-
nalizaci. Po odkrytí konstrukčních vrstev 
vozovky došlo k  náhlému propadu – po-
rušená byla její kamenná klenba a  vznikl 
kráter o průměru asi 40 centimetrů.

Kanalizace je soubor uspořádaných umě-
lých vodních sítí, které slouží ke shroma-
žďování a  odtoku odpadních vod. I  když 
jde o důležitou hygienickou součást obce, 
informace o  vývoji kanalizace v  Krucem-
burku jsou kusé. Nejčastěji se připomínaly 
v souvislosti s její poruchou. Např. 26. květ-
na 1936 odpoledne od 2½ do 3  hodin se 
nad obcí strhla průtrž mračen: u drogisty 
Havlíka (proti dnešnímu obchodnímu stře-
disku COOP) voda prolomila kanál, vnikla 
do skladiště a  způsobila velké škody na 
uskladněných barvách. Zmiňovány jsou 
i finanční náklady na kanalizaci, příp. dary: 
v únoru 1936 daroval místní Spořitelní a zá-
ložní spolek na vydláždění silnice a kanali-
zaci 5.000 Kč.

V minulosti převažovala v obci povrcho-
vá kanalizace ve formě odtokových stružek 
a dlážděných příkopů podél hlavních silnic 
a ulic. Tento systém se postupně měnil na 
kanalizaci v  podzemních stokách. Velkou 
úpravu kanalizace provedla obec roku 
1935 v souvislosti s dlážděním hlavní silni-
ce. Zadala ji architektu Františku Kleinovi, 
staviteli v  Hlinsku. Byl mj. pořízen kanál 
od Záložního spolku až před stavení čp. 117 
a od čp. 36 až po čp. 39. Přesto se roku 1938 
uvádí, že je kanalizace částečná, převládá 
soustava žumpová.

Jednu z centrálních částí krucemburské 
kanalizační soustavy tvořil a  tvoří kanál 
z  náměstí k  Diousu. Má tři na sebe nava-
zující části. Dolní část začínala na rohu 
hlavní a hlubocké silnice. Původně zde byl 
hluboký příkop, nad nímž bylo z  bezpeč-
nostních důvodů dřevěné zábradlí. Tekl jím 
většinou potůček, ten však při povodních 
nestačil vodu pobrat. 30. června 1875 se nad 

Krucemburkem strhla bouřka s  lijákem, 
následná povodeň poničila silniční kanál 
a v domě čp. 95 strhla zeď. Roku 1892 – při 
výstavbě okresní silnice do Hluboké – dala 
obec příkop „sklenout“ až po Městecký po-
tok, do něhož ústil.

O další části vedoucí přes náměstí bližší in-
formace chybějí. Začínala na rohu dnešní 
košinovské silnice a ulice Ke Třem křížům: 
byla klenutá, asi metr pod povrchem, mohl 
se v ní pohybovat dospělý člověk, a  to až 
k Městeckému potoku. Na začátku této části 
byl na ni připojen příkop podél košinovské 
silnice, do kterého ústil odtok z rezervoáru, 
jenž byl roku 1895 vykopán a  vyzděn pro 
obecní vodovod (nacházel se na Kopci vý-
chodně od čp. 145). Roku 1938 při úpravě 
okresní silnice ke Košinovu bylo v  srpnu 
upraveno vyústění do náměstí (proti čp. 31) 
– byl vyzděn břeh. Škarpa byla nahrazena 
podzemními trubkami v  roce 1972. Štola 
končila v „podmostí“ (pod hlavní silnicí). 
Otvor objevený při úpravě silnice byl právě 
v místech tohoto bývalého podmostí. 

Severní část pokračovala z náměstí pod 
čp. 24 (rozcestí ke třem křížům). Byla sice 
rovněž „sklenuta“, avšak přinášela problé-
my. Někdy kolem roku 1906 se probořilo kle-
nutí a do kanálu spadl kůň. Rolník Franti-
šek Baťha, který v letech 1906–1907 vlastnil 
dům čp. 32, složil o tom posměšnou písnič-
ku, jejíž text je uchován v kronice. Začínala:

V Krucemburku se příhoda
stala nemilá:
propadla se do kanálu
s vozem kobyla.

Četníky hned zavolali
i městskou radu, 
celý kanál rozbourali
kvůli hovadu.

Obdobná událost se stala 8. srpna 1938: 
do zděného kanálu se probořil hřebec zdej-
šího stavitele Václava Pavlíčka. Po odbourá-
ní zřícené části byl vytažen bez úrazu. Aby 
se takovým nehodám zamezilo, byly vlože-
ny proti domu čp. 24 do kanálu cementové 
trouby o průměru 50 cm v délce 19 metrů. 
V polovině 70. let byl povrch odkryt: na po-
boční zdi byly položeny betonové desky, 
upraveny byly na třech místech rošty pro 
zachycení vody tekoucí při deštích z kopce. 
Tato část kanálu je asi jen půl metru vysoká.

Zřejmě největším zásahem do krucem-
burské kanalizace bylo budování dešťové 
a splaškové kanalizace v letech 2008–2009. 

Jiří Zeman

KaNaliZace

V  sobotu 28. září se konal od 19 hodin 
v  našem farním kostele v  Krucemburku 
Svatováclavský koncert. Na varhany za-
hrál Mgr. Jaroslav Hartl a na příčnou flétnu 
a na klarinet ho doprovázel Mgr. Tomáš 
Kolařík, oba zkušení učitelé hudby ze ZUŠ 
Chlumec nad Cidlinou. V programu zazněly 
tyto skladby: B. M. Černohorský – Toccata 
C dur, J. S. Bach – Air, F. X. Brixi – Toccata 
a moll, A. Corelli – Sonata č. 8, op. 5 (Prelu-
dio, Allemanda), anonym Žďársko – Prelu-
dium in G dur, B. Marcello – Sonata d moll, 
J. W. Hässler – Preludium G dur, anonym 
– Preludium G dur, J. S. Bach – Fantasie 
C dur BWV 570, J. E. A. Koželuh – Koncert 

Es dur, 2. a 3. věta, J. K. Kuchař – Partita 
C dur. Na závěr koncertu v kostele zazněl 
proslulý Svatováclavský chorál. 

Velké uznání patří oběma hudebníkům 
za skvělý výkon, který byl odměněn dlou-
hým potleskem asi 25 posluchačů, kterým 
patří můj vřelý dík. Je třeba velmi ocenit, 
že oba účinkující vystoupili na koncertu 
bez nároku na honorář, tedy zcela zdarma. 
Během koncertu se vybralo v dobrovolném 
vstupném na pomoc postiženým povodně-
mi 5.630 Kč, což je na počet účastníků kon-
certu velká částka, za kterou všem dárcům 
srdečně děkuji.

Pavel Seidl

sVaTOVÁclaVsKý KONcerT

Bývalý dům čp. 95
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Na jiném místě zpravodaje informujeme 
o  úpravě Památníku padlých v  květnu 
1945 – pomníku příslušníků Rudé a rumun-
ské armády, kteří jsou pochováni na severní 
části katolického hřbitova. 

Památník patří k památkám protifašistic-
kého odboje v naší obci. Hrob má rozměry 
430 × 300 cm. Základ žulového pomníku tvoří 
naplocho položený kvádr (165 × 30 × 15 cm). 
Na jeho stranách jsou umístěny dva malé 
kvádry (20 × 20 × 22 cm). Ty podpírají vlastní 
obdélníkovou desku z leštěné žuly (150 × 75 
× 10 cm). Na jejím horním okraji je pěticípá 
hvězda s  kladivem a  srpem, pod ní nápis 
velkými písmeny VĚČNÁ SLÁVA HRDINŮM. 
Následují ve třech sloupcích jména: v prv-
ním Michal Zacharjevič Kravčenko a  Niko-
laj Andrejevič Mečnikov, v  druhém sloupci 
neznámý major R. A., Naděžda Fedosevna 

Našenkina, Enache Cojocanu a neznámý vo-
jín rumunské armády, ve třetím sloupci Jurij 
Vasilievič Černikov a  neznámý vojín oddí-
lu 33930 R. A. Uprostřed mezi pomníkem 
a obrubníky jsou po obou stranách kvádry 
(20 × 20 × 30 cm) pro svítilny.

Pomník byl odhalen za slunečného po-
časí 13. května 1950. Slavnosti předcházel 
průvod obcí, jehož se zúčastnili žáci a žá-
kyně školy (na fotografii 1 dívky v krojích), 
jednotka Československé lidové armády, 
sokolové, skauti v krojích (foto 2) a obča-
né Krucemburku i  okolních obcí (foto 3). 
Slavnostnímu odhalení na hřbitově byli 
přítomni vojenský atašé sovětského velvy-
slanectví Perfilov (jeho zápis je uchován 
v  obecní kronice), zástupce Ministerstva 
národní obrany pplk. Horský (oba na foto-

grafii 4 vlevo). Vyhrávala vojenská hudba, 
zazpíval pěvecký sbor žáků měšťanské ško-
ly. Slavnostní projev proslovil Rudolf Pusti-
na (na fotografii 4 zcela vpravo).

O životních osudech vojáků, jejichž ostat-
ky jsou v čtyřhrobu uloženy, je jen málo in-
formací. Zemřeli na utrpěná zranění nebo 
následkem tragických nehod již po válce, 
kdy budovali vojáci Rudé armády vojenský 
tábor v ranských lesích. Neznámý rumun-
ský vojín (asi 22 let) zemřel po výbuchu 
bomby 18. května 1945 v  lazaretu evan-
gelické školy. Za obdobné situace zemřel 
i neznámý vojín (asi 22 let) 17. května 1945 
– jde zřejmě o  neznámého vojína oddílu 
33930 RA. Oba byli pohřbeni na evangelic-
kém hřbitově, 28. března 1950 exhumováni 
a  ostatky převezeny na katolický hřbitov. 
V hrobě jsou pohřbeny také oběti výbuchu 

v stavení vedle Pujmanovy továrny na No-
vém Ransku – neznámý major RA a další 
dva vojáci (jeden z  nich byl majorovým 
sluhou). Po exhumaci z  hrobu na Novém 
Ransku k  definitivnímu pohřbení došlo 
18.  listopadu 1948. Po ostatních vojácích 
se dokumenty nedochovaly.

Odpoledne 9. května 1973 byla do hrobu 
ještě uložena Naděžda Fedosjevna Našenki-
nová. Narodila se roku 1922 ve vsi Kornašov-
ka-Fysaky v orichivském okrese Záporožské 
oblasti na jihu Ukrajiny. Za války se dostala 
do pruského Slezska – vsi Waldau blízko 
polské Legnice: v  této oblasti byly tábory 
nucených prací. Naďa byla vedena jako 
kuchařka. Po osvobození tohoto regionu 
se s  frontou dostala až do Krucemburku. 
Zahynula 13. srpna 1945 odpoledne na kor-

bě nákladního automobilu, když ji na státní 
silnici u Nového Ranska zasáhla do hlavy 
větev stromu a  způsobila zlomeninu spo-
diny lebeční. Původně byla pohřbena 
na evangelickém hřbitově. Její ostatky byly 
exhumovány, uloženy do bílé rakve (byla 
svobodná) a  převezeny pohřebním autem 
za doprovodu místních občanů na náměstí, 
odkud byly přeneseny na hřbitov a uloženy 
do společného hrobu rudoarmějců. Hlavní 
projev proslovil Jan Starý: vzpomněl v něm 
odbojovou činnost občanů, útrapy led-
nového zatýkání i  oběti tragického náletu 
9.  května 1945. Akci ukončilo vystoupení 
žáků základní školy. Pietního aktu, který 
měl charakter vojenského pohřbu, se zú-
častnila školní mládež, zástupci okresních 
a místních politických orgánů a společen-
ských organizací i široká veřejnost.

Akci iniciovala zdejší pobočka Svazu česko-
slovensko-sovětského přátelství. Fotografie 
ze slavnosti nemáme k dispozici.

Celá památka je zachována v původní po-
době (foto 5), jen obrubníky byly několikrát 
opraveny. Červená barva, jíž byla vyrytá pís-
mena původně natřena, postupně podlehla 
povětrnostním vlivům. Několikrát byla pís-
mena neodborně přetřena, protože nápisy 
byly velmi špatně čitelné. Bříza, která roste 
za pomníkem, byla zasazena po roce 1990.

Dokumenty neuvádějí, kdo pomník navr-
hl a vyrobil. Od 3. května 1958 je kulturní 
památkou. Od roku 1954 jsou k ní pravidel-
ně pokládány věnce. O hrob se stará obecní 
úřad.

Jiří Zeman

paMÁTNÍK padlých V KVěTNu 1945
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shM KluB

Tj sparTaK sTaré raNsKO

Podzim už je za námi a kolem nás je už bílo. 
Přesto si ale pojďme připomenout podzimní 
měsíce v SHM Krucemburk. 

V  září jsme s  dětmi podnikli výlet do 
jihlavské ZOO. Výlet to byl opravdu pěkný 
a i počasí nám přálo. Cestou zpět nám ale 
ujel vlak, a tak jsme svůj návrat museli po-
sunout na pozdější hodinu. Alespoň jsme 
mohli společně strávit více času.

Na konci září jsme ještě stihli prezentaci 
o Pneuraceru – autíčku poháněném stlače-
ným vzduchem, se kterým někteří naši čle-
nové v červnu vyhráli 2. místo, a vypadá to, 
že v následujícím roce se soutěže zúčastní 
znovu.

Od října nám již tradičně začala Spolča 
Broučků a Berušek. Předškolní děti a děti 
z prvního stupně ZŠ se scházejí každý čtvr-
tek od 17 do 18.30 hodin. V letošním roce po-
znaly děti Mickeyho Mouse a jeho tým včet-
ně létajícího Ouška. Společně zachraňují 
nejen Mickeyho tým, ale i všechny ostatní 
bytosti, které mají nejrůznější problémy.

Starší děti – druhý stupeň ZŠ a SŠ – mají 
Spolčo opět v pátek od 17 do 18 hodin. Spo-

lečně se scházejí a hrají různé hry, některé 
velmi dobře známé z chaloupek, jiné úplně 
nové. Starší Spolčo je převážně o prohlubo-
vání vzájemných vztahů při nejrůznějších 
aktivitách.

18. října jsme na faře v Krucemburku měli 
Multikino: připomněli jsme si veškeré akce, 
které se v našem klubu za uběhlý rok udály. 
A že jsme toho za ten rok stihli.

Koncem října jsme měli ještě volejbal 
v hale ve Ždírci nad Doubravou. 

Naše Schola Sheepy se stále rozšiřuje 
v počtu hudebníků a zpěváků. 9. listopadu 
vyrazili na Cantate Domino (což v překla-
du znamená „zpívejte Pánu“) do Polné, kde 
sklidili velký úspěch.  Pokud byste měli zá-
jem si je též poslechnout, hrají pravidelně 
každou první neděli v měsíci na dětských 
mších v kostele sv. Mikuláše v Krucembur-
ku. Také budou hrát a zpívat 27. prosince na 
mši svaté. Kromě mší doprovází též křtiny 
a svatby. 

V sobotu 23. listopadu se na faře uskuteč-
nila Kreativní klubovna, kde byla možnost 
uháčkovat si čepici na zimu. Čepice dopad-

ly opravdu krásně a můžete je vidět v plném 
využití na hlavách našich členů :D.

A mezitím, co si někteří z našeho klubu 
háčkovali čepice, se čtyři členové pečlivě 
vzdělávali na kurzu, kde úspěšně získali 
akreditaci na vykonávání funkce hlavního 
vedoucího. I naši noví vedoucí se vzdělávají 
na animátorských kurzech. 

Již tradičně proběhla Mikulášská besídka 
8. prosince v kostele sv. Mikuláše v Krucem-
burku. K vidění byly pohádky, které nacvi-
čily děti z naší farnosti. 

A na závěr vás srdečně zveme na předčas-
né slavení silvestra na faře. Datum a čas ještě 
upřesníme na našich webových stránkách 
www.krucemburk.shm.cz nebo na našem 
Facebooku: SHM Klub Krucemburk, z. s.

Přejeme vám krásné prožití vánočních 
svátků a šťastný, a hlavně požehnaný nový 
rok. 

Tereza Němcová

nový ročník, nižší soutěž, více vstřele-
ných branek a radost ze hry. 

Takto jednoduše a stručně by se dala cha-
rakterizovat nová sezóna Spartaku v nižší 
soutěži. Je to již 28 let, co se na Ransku hrála 
naposledy 3. třída okresu, nyní 9. liga, od té 
doby jsme byli stálými účastníky okresní-
ho přeboru s výjimkou roční účasti ve vyšší 
soutěži, tehdy 1.B třída. Skutečnost, že na 
Ransku není již několik let žádné mládež-
nické mužstvo, v podstatě napsala scénář 
budoucnosti dost jasně. Přesto si Spartak 
zaslouží uznání za to, kolik let se zde hrála 
nejvyšší okresní soutěž, bez možnosti pod-
pory od mladších hráčů a  v  konkurenci 
okolních větších klubů, které díky své mlá-
dežnické základně mohou zapojovat nové 
a mladé hráče.

V novém ročníku a pro nás v nové soutěži 
jsme odehráli 13 zápasů, z toho 6 vítězství, 
6 proher a jedna remíza. Celkově jsme tedy 
s 19 získanými body na 5. místě a skóre 39:42.

Začátek soutěže však nevypadal pro nás 
moc dobře, hned v prvním domácím zápa-
se přišla prohra s Dolním Městem 0:2, kdy 
jsme vyhráli pouze na střely, ale branky 
dával jen soupeř. Následoval venkovní zá-
pas, Golčův Jeníkov B, kde jsme po divoké 
přestřelce 4:9 opět nebodovali.

Další kolo již přineslo konečně očekávaný 
úspěch, s favoritem soutěže FC Chotěboř to 
dlouho vypadalo na první vítězství, nako-

nec jsme ale museli být spokojeni s remízou 
3:3. Další dvě kola jsme odehráli na domácí 
půdě, když jsme nejprve přehráli rezervní 
tým Štoky 4:2, a o týden později si rezerva 
Havlíčkovy Borové odvezla debakl 7:1.

V  tuto chvíli byla cítit z  týmu pohoda 
a klid, hrál se celkem slušný fotbal se spous-
tou branek, což diváky určitě muselo bavit. 
Další, kdo neuspěl proti Spartaku, byla 
Víska, tady musíme uznat kvalitu soupeře, 
který se prezentoval velmi dobrým výkonem, 
i  přesto to nestačilo, a  tak jsme si připsali 
další výhru v řadě 4:2. V dalším kole přišlo 
derby se sousedním Ždírcem C. Na jeho hřiš-
ti jsme předvedli velmi dobrý výkon, na naši 
vedoucí branku dokázal soupeř odpovědět 
a srovnal na 1:1, následovala červená karta 
a vyloučení našeho hráče, v oslabení jsme 
se dostali lehce pod tlak, snaha zvítězit byla 
ale na naší straně větší než u domácích hrá-
čů, a tak závěr zápasu přinesl naši druhou 
branku a zasloužené vítězství 2:1. Následo-
val souboj s týmem Lipnice, kdy jsme v do-
mácím prostředí neudrželi vedení 2:0 a ještě 
v 80. minutě zápasu prohrávali 4:2!!! Závěr 
však patřil nám a 3 rychlé branky přinesly 
vítězství 5:4. V celém utkání jsme domino-
vali a závěrečný obrat byl zcela zasloužený. 
A  přišlo venkovní utkání v  Hněvkovicích. 
Zápas, který se musel divákům velmi líbit. 
Naše vedení 2:0  dokázali domácí smazat 
a v 82. minutě otočit na vedení 3:2. V této 
chvíli domácí zdržovali a neustále střídali, 

takže posledních 8  minut základní hrací 
doby se v  podstatě nehrálo. To nás však 
nerozhodilo, a  když rozhodčí oznámil, že 
nastaví 2  minuty, tak přišla naše chvíle. 
Nejprve jsme v 91. minutě srovnali na 3:3, 
abychom mohli v 92. minutě zápas otočit ve 
svůj prospěch. Toto naše vítězství 4:3 nikdo 
z domácích již nečekal, ale dokud není ko-
nec, tak se prostě hraje. V posledních třech 
kolech se nám již tolik nedařilo, absence 
z důvodu zranění byla znatelná, a tak jsme 
neuspěli s Veselým Žďárem, Lípou a na zá-
věr ani proti Malči.

Celkově hodnotím tuto podzimní část 
pozitivně, po trápení v  okresním přeboru 
jsme konečně opět zakusili chuť vítězství 
a radost ze vstřelených branek. Stále však 
řešíme hráčskou základnu, plánovaná spo-
lupráce s určitými spolky nefunguje, a tak 
v zimní přestávce zkusíme hledat další řeše-
ní, jak doplnit mužstvo o nové tváře.

Velké díky patří všem, kteří se podílejí 
jakkoliv na chodu Spartaku, všem hráčům 
za jejich přístup, vedení Krucemburku za 
spolupráci a  v  neposlední řadě divákům 
za podporu.

Za Spartak s přáním všeho nejlepšího do 
nového roku

Roman Brychnáč
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peruN hluBOKÁ VÍKeNdOVÁ prOMěNa peruňÁKŮ Ve VlKOdlaKy a upÍry Na ZÁMKu Waldreichs

Příběh, inspirovaný skutečnými událost-
mi, se odehrál ve Francii v 19. století a do-
dnes fascinuje svou dramatickou zápletkou 
a silou lásky, která dokáže překonat i smrt. 
Podobných příběhů čekalo na  účastníky 
celkem osm. 

Vybaveni zkušenostmi z  loňska jsme 
ve čtvrtek večer nabrali kurz Rakousko. Uby-
tování bylo opět zajištěno na hradě Otten-

vyplnit dotazník s  otázkami zaměřenými 
na jednotlivé příběhy. Pro výherce byly při-
praveny různé hodnotné ceny, například 
nákupní poukázky do  obchodů v  okolí. 
Poslední otázka zněla: „Co se Vám na akci 
líbilo nejvíce, resp. jaký dojem na Vás akce 
zanechala?“ Z  odpovědí vyzařovalo velké 
nadšení všech účastníků, protože podobná 
akce nemá v okolí obdoby.

V  neděli po  obědě jsme měli domluve-
nou projížďku na výletní lodi po přehradě 
Ottenstain. Plavba trvala přes hodinu a půl 
a  byla spojena se  zajímavým výkladem 
o  historii výstavby přehrady i  zajímavých 
místech v okolí. A pak návrat na Vysočinu.

Eva Mayer a Luděk Strašil      

Poté, co  jsme v  roce 2023 úspěšně stra-
šili na  stezce odvahy v  Ottensteinu, kde 
si účastníci mohli vyzkoušet dobrodružnou 
cestu temnými zákoutími, přijali jsme dal-
ší výzvu – tentokrát na zámku Waldreichs 
v  Dolním Rakousku poblíž města Zwettl. 
Hlavním motorem celého strašidelného 
řádění byla Eva Mayer, předsedkyně spol-
ku MultiKulti KreAktiv, kterou svou vypra-
věčskou schopností, technickou podporou 
a  kuchařským uměním doprovázeli další 
členové této neziskové organizace.

Každý Peruňák si  s  předstihem vybral 
svou strašidelnou roli a vybavil se vším po-
třebným. Od masek po kostýmy nikdo nic 
nepodcenil. Upírovi sloužící, čarodějnice, 
jeptišky, mniši, zlí rytíři, pohřebáci a kram-
pusáci – všechny tyto postavy přispěly k au-
tentické a mrazivé atmosféře. 

Například do  dramatického příběhu 
Pohřbena zaživa od  Edgara Allana Poea 
se  hereckým talentem zapojili Aleš a  Dan-
ča. Příběh pojednával o mladé dívce, která 
byla zamilovaná do statného mládence, ale 
proti své vůli se musela provdat za šlechti-
ce z nedalekého zámku. Její život se změnil 
v tragédii, když se stala obětí hrůzného nedo-
rozumění – považována za mrtvou byla po-
hřbena zaživa. Tím začal mrazivý sled udá-
lostí, který děsil každého, kdo ho vyslechl.

Její milý, zlomený žalem, toužil po pra-
mínku vlasů jako poslední památce na svou 
velkou lásku. V noci se odvážil na hřbitov, 
vykopal rakev a ve chvíli, kdy chtěl ustřih-
nout pramen jejích vlasů, dívka poprvé 
projevila známky života. Přes její oslabe-
ní ji odnesl k  léčiteli, který ji po několika 
dnech péče přivedl zpět k životu.

Mladý pár uprchl do  USA, kde strávi-
li 20  let. Po  návratu do  vlasti však dívku 
poznal její někdejší manžel, hrabě, který 
se  přes soud domáhal jejího navrácení. 
Po dlouhých jednáních však soud rozhodl, 
že žena náleží tomu, kdo jí zachránil život.

stein. Ačkoliv byla možnost volit i luxusnější 
zázemí, rozhodli jsme se zůstat věrní roman-
tice hradních chodeb a temných koutů – pro-
tože co by to bylo za strašidelnou výpravu 
bez pořádného hradu? Hrad Ottenstein 
není žádný drobeček – má dvě nádvoří, vel-
kou kapli, galerii a společenskou místnost 
ve  středověkém stylu. Historie hradu sahá 
až do roku 1177.

Pátek jsme věnovali technické přípravě 
strašidelné stezky na poblíž se nacházejí-
cím zámku Waldreichs, který sám o  sobě 
má  dost temnou historii a  dnes spadá 
do  majetku nadace Windhag. Než jsme 
se  pustili do  strašení, dostali jsme posilu 
z Rakouska v podobě místních „strašidel“ – 
vypravěčů a herce Petera Appiana z Vídně, 
který převzal roli hlavního upíra. Jednotlivé 
stanice osvětlovala firma Stagesound, která 
rozmístila po celé stezce LED reflektory. Náš 
tým doplnila česká maskérka Soňa Dufko-
vá, která dodala šmrnc třiceti strašidelným 
postavám, takže již za světla se – k velkému 
údivu všech kolemjdoucích – po  nádvoří 
pohybovala různá stvoření.

Strašidelná show pro celkem 730 návštěv-
níků začala po soumraku. Trasa měřila tři 
kilometry a vedla kolem zámeckých rybníků 
a hlubokými lesy až do staré kaple na zám-
ku Waldreichs. Skupiny po 30 až 40 lidech 
vyrážely každých 15 minut. Cestou na ně če-
kalo osm strašidelných stanovišť, kde vy-
pravěči líčili příběhy starých klasiků, jako 
je  například Agatha Christie nebo Edgar 
Allan Poe. Závěrečná show v kapli byla pro-
vedena pouze pantomimicky. Mezistanice 
jsme oživili vlastní inscenací.

Datum akce byl úmyslně vybrán na dobu 
úplňku, který skutečně zářil po  celém 
nebi a skvěle doplňoval vytí vlků a řádění 
krampusáků. Tyto masky jsme si vypůjčili 
od spolku WoidviertlaHöhlenteifln (https://
woidviertlahoehlnteifln.at).

Účastníci měli na  závěr akce možnost 

V sobotu jsme si dopřáli oddech a vyrazili 
do nedalekého Schilternu, kde jsme navštívi-
li Kittenbergerovy zážitkové zahrady (www.
kittenberger.at). Na ploše o rozloze přibliž-
ně pět hektarů se nachází různé tematické 
zahrady – například toskánská zahrada, 
rozlehlá asijská zahrada s  velkou sochou 
Buddhy, několik zahrad inspirovaných fin-
ským stylem včetně sauny, dále kruh živo-
ta, zahrada lásky a také největší bylinková 
spirála světa. Za zmínku stojí tisíc let starý 
olivovník a opodál jeho o dvě stě let mladší 
kolega. Je zde plno jezírek, bazénů s příslu-
šenstvím anebo umělých vodopádů. Pro po-
bavení tu najdeme velikou šachovnici s figur-
kami nebo obří lavičku, venkovní tělocvičnu, 
pět různých hřišť, vodní svět, vor přes vodu, 
kolotoč, skákací hrady, obří lego a člověče 
nezlob se, slaměnou průlezku a další atrak-
ce. Zahrada je  také nádherným zdrojem 
inspirace, co všechno si člověk může doma 
na zahrádce vytvořit. Měli jsme na prohlídku 
přes tři hodiny, ale to zdaleka nestačí. 

Na druhou hodinu byl nachystán oběd, 
po  něm káva a  zákusek. Pak obvyklý ko-
lotoč s  přípravou kostýmů a  na  střídačku 
sednout maskérce do  křesla. Ti, co  byli 
na stanovištích kolem zámku, měli možnost 
si projít voliéry s dravými ptáky v zadní čás-
ti zahrad zámku Waldreichs. V prostorných 
voliérách se tu nacházejí: orel skalní, orel 
mořský, orel královský, orel východní, růz-
né druhy sokolů, káně orlí, káně Harrisova 
a supi. V přilehlém lesíku je ještě soví park, 
kde jsme narazili na  českou obsluhu, tak 
že to bylo i s výkladem.

V sobotu večer jsme rozjeli druhé kolo 
čtyřhodinového běsnění. Podle ohlasu 
účastníků velmi zdařilého. Chválu jsme 
sklidili i v oblastních novinách. Po skonče-
ní stezky při společné večeři s rakouskými 
divadelníky jsme si navzájem sdíleli dojmy 
bez ohledu na to, kdo jakým jazykem vlád-
ne. Povedený večer.
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Na 14. září, kdy byl v plánu 27. ročník tur-
naje v  malé kopané Perun Cup, předpoví-
dali meteorologové přívalové deště, silný 
vítr a chladné počasí. Proto jsme se snažili 
předejít komplikacím a  s několikadenním 
předstihem bylo rozhodnuto, že  se turnaj 
přemístí do chotěbořské sportovní haly. Toto 
rozhodnutí se ukázalo jako prozíravé, příva-
lové deště, které napáchaly obrovské škody 
po  celé republice, se  nevyhnuly ani nám. 
Za těchto nepříznivých podmínek se rušily 
všechny venkovní sportovní i kulturní akce, 
a tak by určitě došlo i na zrušení Perun Cupu.

Turnaje se zúčastnilo pět týmů. Dva domá-
cí, Perun a naše mládež pod názvem Junioři, 
Rafaní z Havlíčkova Brodu, fotbalisti z Hor-
ních Bučic a Real Jeníkov. Vše se odehrálo 

s  futsalovým míčem a  podle futsalových 
pravidel. Každý z týmů odehrál čtyři zápasy. 
Píšťalky a určení pořadí zápasů se bravurně 
ujali dva peruňáci Vítek Kučera a Petr Koten.

Vítězi 27. ročníku se překvapivě stali hráči 
Realu Jeníkov, kteří vyhráli všechny zápasy 
s výrazným skóre 16:3. Rafani z Brodu obhá-
jili druhé místo z  loňského i předloňského 

ročníku a získali si tak přezdívku „věčně dru-
zí“. Třetí příčka patří domácímu Perunu. Ob-
hájci z Bučic skončili na čtvrtém místě, ale 
měli to, jak se říká, s odřenýma ušima. V po-
sledním zápase turnaje prohrávali s naší ju-
niorkou 2:1, ale několik sekund před závě-
rečným hvizdem mladíci nabídli obrovskou 
hrubkou vyrovnání a tím na ně zbylo jenom 
páté místo. Ve futsale platí přesný čas, není 
žádné prodloužení. Do konce utkání zbývalo 
sedm sekund. I takový bývá sport.

Po konci turnaje pozval hlavní organizá-
tor Luděk Strašil všechny týmy k vyhodno-
cení Perun Cupu na naši novou klubovnu 
U Peruna. Každé družstvo dostalo pohár dle 
umístění a všichni hráči včetně organizáto-
rů grilovanou klobásku. A jako bonus pro-
hlídku budovy s výkladem a krátké video 
z výstavby klubovny.

peruN cup 2024

Pro zahradníka je vždy nejdůležitější příro-
da a její počasí. Letošní rok byl však výrazně 
poznamenán její nevyzpytatelností. Jarní 
mrazíky, suché horké léto, deštivý začá-
tek podzimu. Právě jarní mrazíky ovlivnily 
úrodu některého drobného ovoce, ořechů, 
zeleniny i jablek. Bohužel jsme kvůli špat-
né kvalitě a slabé úrodě nemohli uskuteč-
nit ani naše tradiční moštování. Tato akce, 
s malými výjimkami, patří již 54 let k hezké 
podzimní tradici v naší obci.

Jiným druhům se naopak velice dařilo. 
Třeba rajčata. Na mnohých zahradách sví-
tily jejich krásné červené trsy do pozdního 
podzimu. Zelenina, která se dříve pěstovala 
výhradně ve skleníku, běžně uzrává na za-
hradách. Ano, globální oteplování a posun 
teplotních pásem ovlivňuje výběr druhů 
ovoce a zeleniny, ale i květin a okrasných 
keřů při jejich pěstování. Tuto skutečnost 
nelze do budoucna podceňovat. 

Počasí také v  podstatě přispělo k  neu-

skutečnění zájezdu do Litoměřic. Přihla-
šování probíhalo v  období velkých veder 
a to mnohé zahrádkáře od výletu odradilo. 
Ve stejném termínu byl pořádán i farní zá-
jezd, takže mnozí členové již byli přihláše-
ni tam. Pro malý zájem jsme zájezd zrušili. 
Nakonec kvůli přívalovým dešťům v době 
konání výstavy museli i pořadatelé zrušit 
akci, takže bychom stejně jet nemohli. Věří-
me, že příští rok zájezd i s návštěvou zámku 
Loučeň uskutečníme.

Radost všem určitě udělal podzim svým 
babím létem. Krásný teplý podzim poskytl 
zahrádkářům ideální podmínky k  úklidu 
a přípravě svých zahrad na zimu, k odpo-
činku, ale i pro další sezónu.

Děkujeme všem členům i ostatním za-
hrádkářům za jejich celoroční práci a lásku 
k půdě, s jakou pečují o své zahrady. Ty vý-
znamně přispívají k celkovému vzhledu naší 
obce, zajišťují tolik potřebnou zeleň a jsou 
útočištěm drobným živočichům a hmyzu. 

V době uzávěrky příspěvku již šikovné ruce 
našich členek tvoří adventní a vánoční de-
korace, na které se vždy těšíme při advent-
ním setkání, které se stalo milou tradicí 
ukončující náš zahradnický rok.

Marie Pochopová

spOleK ZahrÁdKÁřŮ ZahradNicKý rOK 2024 V KruceMBurKu

děTsKé draČÍ hry prO KrTKa

Dne 25. srpna proběhl na hladině Milovského rybníka už třetí ročník Závodů na dračích lodích pro děti z letního tábora, který 
pořádá Nadační fond dětské onkologie Krtek. Zúčastnilo se téměř osmdesát dětí, které byly rozdělené do osmi týmů. Dopoledne 
si děti vyzkoušely jízdu na dračích lodích a utkaly se v soutěžích na suchu. Po obědě už proběhlo vlastní klání, při kterém se děti 
vůbec nešetřily a do soutěžních jízd daly všechny své síly. Den jsme zakončili předáním diplomů, medailí a věcných cen. Děkujeme 
firmě Aco Přibyslav za sponzorský dar, Pavlu Holcmanovi za věcné dary a poděkování patří především členům Perunu, kteří nejen 
že pomohli s organizací, ale na Krtka přispěli i finančně. Je krásné dělat něco, co má smysl.
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Oflenda, něm. Hofland, osada jako součást obce Mrákotín, okres 
Chrudim: 15 adres, asi 40 trvale žijících obyvatel. První zmínka 
z roku 1473. Od roku 2021 se zde nachází zajímavá provozovna – 
výroba českých vánočních ozdob Koulier manželů Šrámkových 
z Krucemburku.

Ačkoliv se Oflenda nachází od Krucemburku pouze 20 km, pro 
mnohé z nás je toto místo z dopravního hlediska těžko dostupné. 
Na  Oflendu jsme se  proto vypravili autobusem ZDAR 16. října 
v 10.30 hodin, abychom poznali další místo na mapě našeho re-
gionu, a  také proto, abychom se  seznámili s  tradiční výrobou 
ozdob, nasáli předvánoční atmosféru a zakoupili nějaké kouzelné 
ozdoby na stromeček.

Po krátké zastávce v Hlinsku jsme byli přivítáni na Oflendě paní 
průvodkyní. S ní jsme si prohlédli výrobní postup vzniku této vánoční nádhery a také jsme 
si každý mohl v místní dílničce ozdobit tu svou vánoční ozdůbku. Na Oflendě jsme také 
objevili v sousedství malý obchůdek s regionálními výrobky provoněnými levandulí. Počasí 
nám přálo, v 15 hodin jsme byli doma.

za SPK Helena Zvolánková st.

Už je to 31 let, kdy byl založen Spolek 
přátel Krucemburku. Za tu dobu jsme 
všichni „omládli“, ale i  tak se  stále 
těšíme na nové aktivity. A co se nám 
v roce 2024 povedlo, co jsme realizo-
vali?

•	 Výroční schůzi SPK (12. 1.)
•	 Spolkové návštěvy kina: 

Tancuj Matyldo (10. 2.),
Aristokratka ve varu (2. 3.),
Velký finále PSO (11. 10.),
Janžurka (23. 11.)

•	 Návštěvu divadelního představení 
v Přibyslavi (Řev septimy, 25. 4.)

•	 Tradiční jarní autobusový výlet  
(Častolovice, Třebechovice, 22. 6.)

•	 Jarní spolkovou exkurzi spojenou 
s posezením U Peruna na Řece 
(30. 5.)

•	 Podzimní posezení na myslivecké 
klubovně (6. 9.)

•	 Exkurzi na Oflendu (výroba vá-
nočních ozdob, 16. 10.)

Velice nás potěšila nabídka Společ-
nosti Jana Zrzavého na  organizační 
spolupráci filmového představení 
Kouzelník, který uměl namalovat duši 
(21. 9.)

Ve  spolupráci s  družinou ZŠ  Kru-
cemburk jsme připravili velikonoční 
i  adventní výstavu prací šikovných 
rukou dětí i  dospělých ve  výloze bý-
valého TEPU. Touto cestou děkujeme 
ing. Ivetě Soukupové za tuto možnost.
Úprava hrobu pana učitele Josefa 
Kynčla, čestného občana Krucem-
burku, je  naší každoroční tradiční 
aktivitou. Od  jeho úmrtí letos uply-
nulo 90 let.

Závěrem bychom chtěli poděko-
vat za  morální i  finanční podporu 
ÚM  Krucemburk v  čele se  starostou 
Mgr. Otto Kohoutem. Bez této podpo-
ry bychom výše uvedené akce těžko 
mohli pro 70 členů SPK realizovat.

Helena Zvolánková, předsedkyně SPK

ČiNNOsT spK V rOce 2024

spOleK přÁTel KruceMBurKu

lOuTKOVé diVadlO OBlÁZeK

V  neděli 4.  listopadu jsme po  letní pauze 
odehráli Pohádku o slunci, v níž princ spo-
lečně s Kašpárkem vysvobodil zakleté slun-
ce. Kašpárek pomocí kouzelného klobouku 
přemohl obra, který měl klíč od slunečné 
jeskyně. V té bylo uvězněno slunce, které 
se na závěr pohádky opět vrátilo na oblo-
hu.  Mimochodem: obra nám nově vytvořila 
naše členka Hela Mrtková a dle ohlasů ma-
lých i velkých diváků se moc líbil. 

Přes léto se  nám podařilo zrestaurovat 
i  některá scénická pozadí a  vytvořit nová. 
Opravu provedl pan Ondřej Janda, za  což 
mu patří velké poděkování. Financování této 
akce bylo z daru od městyse Krucemburk.

V neděli 15. prosince jsme se svátečně na-
ladili a odehráli vánoční pohádku s názvem 
V lese kouzelného dědečka, v níž kromě dě-
dečka a dětí vystupovala i zvířátka. Zvířát-
ka nezklamala a dětem v sále se moc líbila. 
Na závěr představení jsme si společně s dět-
mi zazpívali koledy a rozdali pár sladkostí.

Děkujeme Vám za přízeň v roce 2024 a do 
nového roku 2025 přejeme všem hlavně pev-
né zdraví, štěstí a spokojenost. Těšíme se na 
Vás při další pohádce v novém roce.

Vaši loutkáři

spK Na OFleNdě
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sdh KruceMBurK

Za poslední čtvrtletí letošního roku vyjíždě-
la jednotka celkem k šesti událostem. Vždy 
se jednalo o technickou pomoc: 1× odstra-
nění nebezpečného hmyzu, 1× odstranění 
nebezpečných stavů, 2× únik nebezpečných 
látek na pozemní komunikaci, 2× odstraně-
ní spadlého stromu z pozemní komunikace.

Proběhl pravidelný servis a údržba tech-
niky. S  tím byla spojena výměna olejů 
a  všech provozních filtrů na  CAS 15  MAN 
a OA VW LT.

Pro rok 2024 se nám na chod jednotky po-
dařilo získat několik sponzorských darů:

•	 Gah, s.r.o., Ždírec nad Doubravou: 
sponzorský dar ve výši 10.000 Kč, který 
byl použit na nákup vysavače pro likvida-
ci obtížného hmyzu Stihl SH86 a příslu-
šenství pro stávající MŘP Stihl MS 194T.

•	 cetL cargo, s.r.o., Ždírec n. Doubravou: 
sponzorský dar ve výši 5.000 Kč, který byl 
použit na nákup nářadí Gorgui V2 pro li-
kvidaci lesních požárů, tzv. motykohrábě. 

•	 Feroplast, spol. s r.o., Chotěboř: 
sponzorský dar ve  výši 4.000 Kč, který 
byl použit na  nákup přenosné svítilny 
Survivor pivot

V pátek 27. září se naše soutěžní družstvo 
zúčastnilo 7.  memoriálu Václava Marka 
v Nové Vsi u Chotěboře. S naším stálým hes-
lem „Dokončit!“ se nám v tamní konkurenci 
plné borců z ligy podařilo dokončit požární 
útok v našem rekordním čase 24,96 s. V ka-
tegorii muži to stačilo na krásné 6. místo. 

Od září se naši mladí hasiči scházeli pra-
videlně každý pátek na trénincích a pokra-
čovali v soutěžní sezóně. V neděli 22. září 
se zúčastnili 6. kola havlíčkobrodského tur-
né v  požárním útoku mladých hasičů po-
řádaného SDH Herálec. I přes nepříjemný 
vítr, který si občas dělal s vystříknutou vo-
dou z proudnic, co chtěl, a nesl ji jinam než 
na  terče, se našim dětem podařilo zaběh-
nout platné pokusy s dobrými časy. A tak 
se družstvo mladších umístilo na krásném 

9.  místě z  37  družstev a  družstvo starších 
obsadilo 10. místo z 21 družstev. 6. kolo sou-
těže bylo zároveň kolem závěrečným, a tak 
se  na  konci vyhlašovaly výsledky celého 
turné. Naše družstvo mladších se za letošní 
sezónu zúčastnilo 4 ze 6 soutěží a obsadilo 
tak 24. místo z celkového počtu 43 družstev. 
Družstvu starších se podařilo objet 5 soutěží 
a celkově tak skončilo na 16. místě z celko-
vého počtu 30 družstev.

V  neděli 6.  října se  družstvo mladších 
zúčastnilo 23. ročníku dětské soutěže v po-
žárním útoku o pohár starosty města Slati-
ňany. Běžely se dva pokusy a v obou si děti 
po roce na stejném místě zaběhly svůj osob-
ní rekord.  První pokus dokončily v  čase 
20,4 s a druhý pokus byl ještě o fous lepší, 
a to 19,88 s. V obrovské tamní konkurenci 
skončily na skvělém 7. místě z 21 zúčastně-
ných družstev mladších.

Další sobotu 12. října nás če-
kal Závod hasičské všestrannosti 
a brannosti. Do tohoto závodu jsme 
sestavili dvě smíšená družstva, kte-
rá musela kvůli posunuté věkové 
hranici soutěžit v kategorii starších. 
Dětem se více dařilo ve vědomost-
ních disciplínách oproti fyzickým, 
a tak družstvo A skončilo na 21. mís-
tě a družstvo B na 17. místě z celko-
vého počtu 32 zúčastněných. Tímto 
závodem děti vstoupily do nové se-
zóny Hry Plamen 2024/2025.

Zbylé podzimní pátky jsme se 
scházeli v  tělocvičně, kde jsme 
trénovali různé hasičské doved-
nosti, a konec listopadu jsme věnovali vý-
robě dárečků pro vysloužilé hasiče, které 
každoročně v předvánočním čase chodíme 
potěšit zpěvem koled.

Ani letos nás v  tělocvičně nezapomněl 
navštívit Mikuláš se svou družinou. 

Ještě před koncem roku se nám podařilo 
zrealizovat exkurzi do požární stanice Cho-
těboř, kde nám byla ukázána místní výjez-
dová technika, zázemí stanice a  v  druhé 
polovině návštěvy si děti zopakovaly první 

pomoc a srdeční masáž na figuríně pod od-
borným hasičským dohledem.

Děkujeme za  sponzorský dar ve  výši 
15.000 Kč na chod kroužku mladých hasičů 
společnosti elasta-Vestil, a.s. 

Dále děkujeme za sponzorský dar ve výši 
25.000 Kč na chod kroužku mladých hasičů 
od  společnosti eLeKtro zr, s.r.o.  Velice 
si  vážíme pravidelné každoroční podpory 
těchto sponzorů.

V  neděli 1.  prosince proběhlo tradiční 
rozsvěcení vánočního stromu na  náměstí 
v  Krucemburku. Naši hasiči pro své spo-
luobčany již poněkolikáté připravili horký 
svařák, medovinu a čaj. Počasí bylo lehce 
mrazivé, a tak horké nápoje přišly k chuti. 
Výdělek z akce poputuje stejně jako v pře-
dešlých letech do Dětského domova v Nové 
Vsi u  Chotěboře. Letos se  podařilo vybrat 
částku ve výši 9.828 Kč.

Ve středu 11. prosince se Krucemburk popr-
vé zapojil do akce Česko zpívá koledy. Znovu 
zajistíme občerstvení stejně jako při rozsvě-
cení stromečku.

A  v  neposlední řadě si  naše výjezdová 
jednotka oblékne zásahové kabáty i posled-
ní den v roce a zajistí tak zastavení dopravy 
a bezpečnost při odpalování silvestrovské-
ho ohňostroje na náměstí.

V přicházejícím adventním čase připomí-
náme obezřetnost při pálení svíček, advent-
ních věnců a zábavní pyrotechniky.

Závěrem bychom rádi poděkovali aktiv-
ním členům za  jejich pracovitost a oběta-
vost. I  v  letošním roce byla odpracována 
spousta neplacených brigádnických hodin. 
A  v  neposlední řadě patří dík i  rodinným 
příslušníkům za jejich toleranci a podporu 
v činnosti, která není vždy lehká. 

Děkujeme Úřadu městyse, spoluobča-
nům, firmám a podnikům, kteří nás v naší 
činnosti finančně podporují. 

Za  Sbor dobrovolných hasičů bychom 
rádi popřáli všem spoluobčanům klidné 
prožití svátků vánočních v kruhu rodinném 
a v novém roce hlavně pevné zdraví.

za SDH Gabriela a David Dostálovi
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Na  podzim roku 2023 byly započaty prá-
ce kolem naší zrekonstruované klubovny. 
Jednalo se o přístavbu; v plánu je využívat 
ji jako sklad pro potřeby požárního sportu 
a  palivového dřeva s  přilehlým sušákem 
na hadice. Do konce roku se podařilo dostat 
stavbu tzv. pod střechu.

V roce 2024 se k již popsaným pracím při-
dalo hasičské sportoviště na školním hřišti. 
Sponzorským darem jsme získali nádrž, kte-
rá bude využívána jako rezervoár pro plnění 
kádí na hřišti, voda se do ní bude přečerpá-
vat z nedaleké retenční nádrže. Umístěna 
byla na betonové pilíře, které se následně 
zavezly zeminou. Dále byly vybudovány 
základny pro požární útok s odvodněním, 
spodním přívodem vody z nádrže, přívodem 

elektro na osvětlení, přečerpávání a kame-
rový systém. Na konci tohoto roku se poda-
řilo uskutečnit postavení sušáku na hadice, 
odvodnění severní části budov, zhotovení 
zámkové dlažby na  potřebných místech 
kolem klubovny, montáž rámu s  dveřmi 
do dřevníku, výsadba živého plotu.

Na rok 2025 se přesunou terénní úpravy 
kolem budov, na  hřišti a  instalace plotů 
na potřebných místech. Náš Sbor dobrovol-
ných hasičů se snaží udržet tradici požární-
ho sportu v Krucemburku a velice si vážíme 
toho, že  můžeme tento projekt realizovat. 
Velké díky městysi Krucemburk a všem, kteří 
se na celé akci zúčastňují.

za SDH Gabriela a David Dostálovi

KluBOVNa, jejÍ NOVÁ přÍsTaVBa a hasiČsKé hřišTě

Koncem roku 2023 byla zastupitel-
stvem schválena žádost o příspěvek 
na  generální opravu naší přenosné 
stříkačky. Cílem bylo zlepšit časy 
hlavně mladých hasičů, u  kterých 
se při požárním útoku takzvaně „če-
kalo na vodu“ a již se nemohli posu-
nout ve  svých výsledcích; dále udr-
žení dlouholeté tradice požárního 
sportu v Krucemburku. 

Jelikož se úpravy pohybují v mnoha 
variantách jak po technické stránce, tak 
i  finanční (100–300 tisíc Kč), vyhrála 
pro nás varianta zlatého středu. O pro-
vedení opravy a úpravy bylo požádáno 
celkem osm firem a po pečlivém výběru 
byla vybrána firma David Kozel.

Po  prvotních problémech a  rekla-
maci je stříkačka již plně funkční a bu-
deme se těšit v příští sezóně na dobré 
časy jak mladších, tak starších hasičů.

Na financování se podílely
•	 Městys Krucemburk  ... 100.000 Kč
•	 Elektro ZR, s.r.o.  .........  20.000 Kč
•	 pokladna SDH  .............  16.065 Kč

Mnohokrát děkujeme za podporu.

za SDH Gabriela a David Dostálovi

geNerÁlNÍ OpraVa 
přeNOsNé sTřÍKaČKy

peČOVaTelsKÁ služBa

Už se stalo tradicí, že začátkem ad-
ventu u nás v jídelně DPS máme kre-
ativní odpoledne spojené s výrobou 
vánočních dekorací. Toto setkání je 
vždy oblíbenou akcí s hojnou účastí. 
V letošním roce jsme se sešli již kon-
cem listopadu. Blížící se adventní 
dobu a  vánoční svátky nám připo-
mněl vystavený dřevěný betlém, je-
hož autorem je bývalý obyvatel DPS 
Radomír Holík.

Požehnané svátky vánoční a  do 
nového roku hodně zdraví a spoko-
jenosti přejí

 zaměstnankyně PS

Dvanáctého prosince se v DPS uskutečnilo 
Adventní posezení s písničkou.
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TurNaj V KřÍžOVéM MariÁši

Letošní ročník turnaje o mariášového krále 
Kraje Vysočina byl naplánován na sobotu 
19. října. Prezentace turnaje proběhla mezi 
8.  a  9. hodinou. Během prezentace se po-
dávala na posilněnou polévka a  losování 
k jednotlivým stolům bylo provedeno před 
zahájením turnaje počítačovým programem. 
K hracím stolům zasedlo celkem 40 hráčů, 
což je na dnešní dobu velice dobrá účast.

Hrála se čtyři kola po 60 minutách a krát-
kou přestávku mezi jednotlivými koly 
si každý vyplnil po svém. Na každém tako-
vém turnaji se potkává spousta známých, 
a tak je pořád o čem mluvit. Hodnotí se hra, 
jak se komu daří, nebo kdo co nezahrál dob-
ře. Vysvětlují se herní situace a  v  nemalé 
míře někdy vzplanou i emoce nad některou 
zbytečně prohranou hrou. To už k této hře 
patří, ale i mariášníci jsou kavalíři, jako jiní 
sportovci. Každý turnaj má zpracovaná svo-
je pravidla, se kterými se hráči seznamují 
před zahájením turnaje. Ale v zápalu hry si 
to někteří potom vysvětlují jinak. Jako roz-
hodčí musím říci, že všechny vzniklé spory, 
kterých bylo minimum, byly řešeny s nad-
hledem všech zúčastněných. 

Oběd byl naplánován po třetím kole, ale 
v  zápalu boje byl přesunut až na konec 
turnaje. Tato varianta ušetří spoustu času, 
protože zatímco hráči jedli, byly zpracovány 
výsledky a turnaj se zbytečně neprotahoval. 
Do poslední chvíle nebylo rozhodnuto o vítě-
zi turnaje, protože se o celkové prvenství celý 
turnaj přetahovalo více hráčů, ale i ostatní 
hráči byli ve hře. V konečném účtování se 
stal vítězem Zdeněk Nádvorník z  Nových 
Dvorů, druhé místo obsadil Ladislav Stýblo 
z Přelouče a třetí v pořadí byl Jan Venc z Ha-
vlíčkova Brodu. 

Samozřejmě, že po každé takové náročné 
akci dochází k debatám, jaké to vlastně bylo. 
Doufáme, že všichni hráči byli spokojeni 
jak s organizací turnaje, cenami, jídlem, ale 
i prostředím, ve kterém se hrálo. Na turnaji 
byli hráči z různých koutů republiky: z Brna, 
Trutnova, Pardubic, Chrudimi, Bystřice nad 
Pernštejnem, Havlíčkova Brodu a okolí. My-
slíme si, že i toto je cesta, která zviditelní náš 
městys Krucemburk a  celkově rozšíří jeho 
kulturní dění.  

Ještě bych chtěl touto cestou poděkovat 
všem sponzorům, kteří tento turnaj podpo-
řili, a  pomohli tak částečně zajistit věcné 
ceny. Dále děkuji vedení Sokola za vstřícně 
vytvořené podmínky a všem, kteří zajišťo-
vali občerstvení a obsluhu po celou dobu 
turnaje, který byl ukončen v 15 hodin. Zá-
věrem nás potěšilo poděkování od všech 
zúčastněných s přáním, že se těší na příští 
turnaj v Krucemburku.   

za pořadatele turnaje Jan Hülle, 
člen Českého svazu mariáše 

14. a  15. listopadu se v  místní knihovně 
uskutečnila výstava háčkovaných výrobků 
od paní Vlaďky Vaškové, Renaty Vaškové 
a Naděždy Plíškové. K vidění byly překrás-
né háčkované šaty, svetry a čepice, ale také 
bytové dekorace, bižuterie a vánoční háčko-
vaný betlém a ozdoby.  

Koncem listopadu si nejen čtenáři knihov-
ny mohli přijít prohlédnout krásné keramic-
ké výrobky paní Elišky Polanské. Výstava ke-
ramických výrobků byla doplněna o vánoční 
dekorace a věnce, které nám na výstavu za-
půjčila paní Jiřina Moravcová. Za zapůjčení 
výrobků všem děkujeme. 

za knihovnu Jana Coufalová a Olga Kotenová

VýsTaVy V KNihOVNě
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Dne 21. září se sešli členové Společnosti 
Jana Zrzavého nejen z  Krucemburku, ale 
i z dalších koutů naší země, aby se zúčast-
nili výroční členské schůze, která proběhla 
na Úřadu městyse. Společně zhodnotili čin-
nost v uplynulém období a připravili plán 
činnosti na další období:

•	 výtvarná soutěž pro školy Po stopách 
Jana Zrzavého

•	 vydání sborníku z dětských kreseb
•	 spolupráce se Spolkem za záchranu rod-

ného domu Jana Zrzavého v Okrouhlici
•	 spolupráce se Spolkem přátel Krucem-

burku
•	 Galerie 8smička v Humpolci, kde se koná 

výstava obrazů Jana Zrzavého, má zájem 
o knihy o J. Zrzavém, Společnosti darova-
la obsáhlý katalog výstavy

•	 společně se Spolkem za záchranu rodné-
ho domu Jana Zrzavého budeme plánovat 
oslavy 50. výročí úmrtí J. Zrzavého (r. 2027)

•	 úprava hrobu J. Zrzavého,  
prořezání chvojek

•	 vedení digitálního archivu

V  podvečer jsme se vydali do místního 
kina, kde se konalo promítání filmového 
záznamu divadla z  roku 2010 – scénic-
ké koláže o  J.  Zrzavém, která se natáčela 
v Krucemburku, Okrouhlici, Chřenovicích 
a  Kozlově. V  úvodu představení přivítala 
přítomné diváky a hosty místopředsedkyně 
Společnosti Jana Zrzavého Mgr. Marta Rejš-
ková, promluvila o natáčení filmových scén 
a oslovila přítomné – scénáristku p. Renátu 
Lédlovou a další, většinou tehdy dětské her-
ce, aby vyprávěli, jak vzpomínají na filmo-
vání. Všichni na natáčení rádi vzpomínali, 
byly to příjemné a milé zážitky, nejvíc nás 
pobavila příhoda s koťátky. Pak jsme již se 
zaujetím sledovali úžasné a  dojemné dílo 
o životě našeho malíře.

Kopie filmu bude věnována Základní 
umělecké škole Chotěboř jako výuková po-
můcka, též knihovna Ignáta Herrmanna by 
ráda film promítla jako vzpomínku na již 
zemřelého hlavního představitele p. Stani-
slava Michka jako Jana Zrzavého.

Oprava byla zaměřena na celkové ošetření 
kamenného materiálu: povrch objektu byl 
očištěn a zbaven nevhodných biologických 
náletů, krust a povlaků, opraveny byly 
kamenné obruby. Součástí zákroku byla 
rovněž komplexní oprava výrazu památky: 
nápisy se jmény padlých byly vyčištěny, po 
repasi kontur písma a provedení podkladů 
bylo písmo zvýrazněno zlacením pravým 
plátkovým zlatem 24 karátů. Obvodové žu-

lové rámy byly částečně demontovány, pře-
sazeny do správné pozice na původní beto-
nové patky a upevněny pomocí nerezových 
trnů a spon. Nově byly osazeny dvě lucerny 
na kvádrech po stranách pomníku. Opravu 
provedl pan Martin Kovařík ze Svratky. Cel-
kové náklady opravy jsou 95.723,10 Kč. Výše 
dotace z programu Fondu Kraje Vysočina – 
Památky 2024 je 50 % z celkových nákladů.

Dagmar Sobotková

OpraVa pOMNÍKu padlých V KVěTNu 1945 

Ještě jednou moc děkujeme všem, kdo se 
o tento film zasloužili – dětským i dospělým 
hercům, skladateli hudby, filmaři, scénáris-
tům, loutkohercům, kostymérkám a všem 
dalším.

Mgr. Marta Rejšková

spOleČNOsT jaNa ZrZaVéhO
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Domov

Ve středu 11. prosince v  18 hodin na ná-
městí u vánočního stromu jsme se poprvé 
zúčastnili celorepublikové akce Česko zpívá 
koledy. Jednalo se o akci, kdy se lidé po celé 
republice společně sejdou a  ve stejný čas 
zazpívají stejné koledy a  prožijí příjemně 
adventní čas.

Za doprovodu p. Marty Rejškové a jejího 
sborečku jsme si všichni společně zazpíva-
li vánoční koledy. O občerstvení v podobě 
výborného svařáku a teplé medoviny se po-
starali místní hasiči a  o celkové ozvučení 
p. Martin Janda. I když tato akce byla pro 
naši obec novinkou, sešlo se nás překvapivě 
dost. Doufám, že jsme tímto zahájili pěknou 
tradici a sejdeme se opět za rok v ještě vět-
ším počtu. Přeji všem krásné prožití svátků 
vánočních a do nového roku hlavně pevné 
zdraví.

Dagmar Sobotková

od roku 2016 si svět každou stře-
du před začátkem adventní doby 
připomíná všechny, kdo jsou ve 
světě pronásledováni pro své ná-
boženské přesvědčení. Letos se do 
této akce zapojila i  naše farnost 
společně s  městysem Krucem-
burk. V  tento den na červenou 
středu byl červeně (barvou sym-
bolizující krev) osvícen kostel sv. 
mikuláše. V této akci bychom rádi 
pokračovali i v dalších letech, je-
likož je důležité si připomenout, 
že i  v  dnešním světě dochází ve 
více než 60 zemích k porušování 
náboženské svobody.

ČesKO ZpÍVÁ KOledy

ČerVeNÁ sTředa V KruceMBurKu

V tomto roce byly zahájeny stavební práce 
opravy márnice na evangelickém hřbitově. 
V  rámci opravy bylo nutné provést novou 
vazbu krovů, vyzdění štítu a položení nové 
střešní krytiny. V  interiéru byly přeloženy 
a doplněny části podlah a provedena opra-
va a dozdění části kamenných zdí, které byly 
následně vyspárovány. Na opravě krovů 
a zdí pracoval pan Luboš Joska, David Hoke 
a Jan Michal. Střešní měděnou krytinu polo-
žil pan Jan Šlerka. Prozatím opravy vyšly na 
necelých 330.000 Kč.

V příštím roce bude provedena oprava fa-
sády a dokončena oprava přilehlých toalet.

Mgr. Otto Kohout

OpraVa MÁrNice
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Výlov Řeky 2. listopadu 2024

PrVní sníh   letos napadl 20. listopadu, o dva dny později ho bylo 
téměř 5 cm, na sv. Kateřinu při slunečném počasí roztál. 22. listopadu 
byl zimní den (teplota celý den pod nulou).


